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प्रदेश सभा 
गण्डकी प्रदेश 

चौथो अधिवेशन 

कार्यवाहीको सम्पूर्य धववरर् 

 -एघारौं बैठक_ 

धिधि : २०७६/०२/२७ गिे, सााँझ ६.०० बजे 

 

प्रदशे सभाको चौथो अधिवेशनको आजको बैठकको कार्यवाही माननीर् सभामखु नेत्रनाथ अधिकारीको अध्र्क्षतामा सोमबार 

धदनको ६ बजेर १७ धमनटेमा बज ेप्रारम्भ भर्ो ।  

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्हरु, आजको बैठकको कारबाही प्रारम्भ हुन्छ ।  

माननीर् सदस्र्हरु, अब धमधत २०७६ जेष्ठ २४ गते सभामा प्रस्तुत प्रदशे सरकारको आधथयक वर्य २०७६/०७७ को नीधत 

तथा कार्यक्रम माधथको बााँकी छलफल प्रारम्भ हनु्छ । अब म माननीर् मखु्र् मन्त्री श्री पथृ्वी सबु्बा गरुुङलाई गण्डकी प्रदशे 

प्रदशे सभा धनर्मावलीको धनर्म ३८ को उपधनर्म -२_ बमोधजम छलफलमा उठेका प्रश्नहरुको जवाफ धदन अनरुोि गदयछु 

। 

िाननीर् िुख्र् िन्त्री श्री पृथ्वी सुब्बा गुरुङ  

माननीर् सभामखुज्र्,ू गण्डकी प्रदशे सरकारको आधथयक वर्य २०७६/०७७ को नीधत कार्यक्रमबारे छलफल भरैहकेो कुरा 

हामी  सबैलाई थाहा छ । नीधत र कार्यक्रम प्रदशे सरकारको तफय बाट र्ो सम्माधनत गण्डकी प्रदशे सभामा प्रस्तुत प्रस्तुत 

गनुय भएकोमा माननीर् प्रदशे प्रमखु बाबुराम कुवाँरज्र् ूप्रधत हाधदयक आभार व्र्क्त गनय चाहन्छु । िन्र्वाद धदन चाहन्छु र 

माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुल ेनीधत र कार्यक्रममा जे जे कुराहरु उठाउन ुभाछ समथयन र्ा मरेो आलोचना र्ा धटप्पणी सझुाव जे 

जे धदनु भाछ  मैल ेगण्डकी प्रदशे सरकारको मखु्र्मन्त्रीको हधैसर्तल ेर्ी सप्प ैकुराहरु गडुफेदका आिारमा गडुधवलका 

आिारमा उठाएको भन्ने सोचेको छु। सब ैमाननीर् सदस्हरुलाई म िेरै िरैे िन्र्वाद धदन चाहन्छु र र्ो नीधत र कार्यक्रमलाई 

अझ संमदृ्ध, अझ खधदलो बनाउने कुरामा र्हााँहरुको रार्, सझुाव, धटप्पणील ेपक्कै पधन र्ोगदान धदन ेछ भन्न ेकुरामा म 

आशावादी छु। त्र्सका लाधग पधन म र्हााँहरुलाई िेरै िेरै िन्र्वाद धदन चाहन्छु। माननीर् सभामखु महोदर्, प्रदशे सरकारको 

आधथयक वर्य २०७६/०७७ को नीधत तथा कार्यक्रम माधथ प्रदशे सभामा भएको छलफलको क्रममा माननीर् सदस्र्हरुल े

उठाउनु भएको धवर्र्वस्तुका सम्बन्िमा जवाफ धदन माननीर् सभामखुज्र्कूो अनमुधतल ेउपधस्थत भएको छु।  माननीर् प्रदशे 

प्रमखुज्र्लू ेनपेालको संधविानको िारा १८४ को उपिारा -२_ बमोधजम प्रदशे सभाको चौथो अधिवेशनमा प्रदशे सरकारको 

आधथयक वर्य  २०७६/०७७ को  नीधत तथा कार्यक्रम प्रस्ततु गनुय भएकोमा फेरी पधन दोहोर्र्ाए मैल ेप्रदशे सरकार वहााँ 

प्रधत आभार प्रकट गदयछ। प्रस्ततु नीधत तथा  कार्यक्रमको प्रस्तुतीकरणको समर् व्र्वस्थापनका लाधग माननीर् सभामखु 

लगार्त सम्माधनत गण्डकी प्रदशे सभा प्रधत म हाधदयक आभार प्रकट गनय चाहन्छु। छलफलमा सधक्रर् सहभागी भै महत्वपणूय 
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रचनात्मक सझुाव सल्लाह प्रधतधक्रर्ा तथा पषृ्ठपोर्ण धदनहुुन ेधवपक्षी दलका नतेा लगार्त सम्पणूय माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुलाई 

हाधदयक िन्र्वाद ज्ञापन गनय चाहन्छु। प्रस्तुत नीधत तथा कार्यक्रमको प्रभावकारी कार्ायन्वर्नका सम्बन्िमा माननीर् 

सदस्र्ज्र्हूरुले दखेाउनु भएको धचन्ता एवम ्चासो प्रधत प्रदशे सरकार गधम्भर छ। प्रदशेको धवकास लक्ष्र् र प्राथधमकता प्राप्त 

कार्यक्रम तथा आर्ोजनाका आर्ोजनामा उपलब्ि सािन र स्रोतको अधिकतम पररचालन गरी माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुको 

भावनालाई आत्मसात गद ैप्रस्ततु नीधत तथा  कार्यक्रम अक्षरस कार्ायन्वर्न गनय प्रदशे सरकार पणूयतM प्रधतबद्ध छ। जनताको 

त्र्ाग र बधलदानबाट स्थाधपत भएको संघीर् लोकतधन्त्रक गणतन्त्र बहुलबादमा आिाररत बहदुधलर् प्रणाली शधक्तको 

पथृधककरणको धसद्धान्त, धवधिको शासन, गणतन्त्र, स्वतन्त्र न्र्ार्पाधलका, मानव अधिकारको संरक्षण, सामाधजक न्र्ार् 

सधहतको समानपुाधतक समावेशी र सहभाधगतामलूक शासन व्र्वस्थाका आिारभतू मान्र्ता प्रधत प्रदशे सरकार प्रधतबद्ध छ। 

उत्कृष्ट संसदीर् मलू्र् मान्र्ता र संस्कृधतको धवकास गद ैप्रदशे सरकार प्रदशेको संमदृ्ध र समनु्नधतको लाधग धवपक्षी दलसंग 

रचनात्मक सहकार्य गनय सदा तत्पर छ र रहनछे। प्रदशे सरकारल ेप्रस्तुत गरेको नीधत तथा कार्यक्रमले सावयजधनक धनजी र 

सहकारीलाई र्समा हामीले सामदुाधर्क पधन भनरे थप्र्ाछौं अधहले क्षते्रको लगानीको माध्र्मबाट आधथयक संमधृद्ध हाधसल 

गनय सधकन्छ भन्न ेधवश्वास धलएको छ। प्रदशेको आधथयक संमधृद्धको संवाहकको रुपमा रहकेा पर्यटन, उजाय, कृधर्, उद्योग, 

भौधतक पवूायिार, शसुासन तथा जनशधक्त धवकाश गने लगानी गनय लगानी मतै्री वातावरण धसजयना गन ेनीधत धलएको छ। 

सरकारल े धनजी क्षेत्रलाई आकधर्यत गन ेगरी पवूायिार धवकास र सामाधजक क्षेत्रमा आफ्नो लगानीलाई केधन्ित गरेको छ। 

सहकारी र समदुार्संगको सहकार्यमा गररबी धनवारण रोजगारीका अवसरको धसजयना कृधर्को उत्पादन र उत्पादकत्व वधृद्ध 

गन ेनीधत धलएको छ। र्हााँ सावयजधनक, धनजी पधन थप्नपुछय होला र्हााँ प्रस्तुत नीधत तथा कार्यक्रमल ेप्रदशेको सन्तधुलत 

समन्र्ाधर्क, समावेशी र सहभाधगतामलूक धवकास गरी समदृ्ध नपेाल सखुी नपेालीको राधष्िर् आकांक्षालाई सफल पान े

उद्देश्र् धलएको छ। प्रदशेको धवकास र संमधृद्धको लाधग आगामी  चार वर्य धभत्र बहआुर्ाधमक गररबी १४.२% बाट ७% 

मा झाने र और्त वाधर्यक आधथयक वधृद्धदर १०.२% हाधसल गन ेलक्ष्र् धलएको छ। उत्तरमा लोमान्थाङदधेख धत्रवेणीसम्म 

मधुललङदधेख ढोरपाटनसम्म धहमाल पहाड र तराई सब ैक्षते्रको सन्तुधलत, समावेशी र समानपुाधतक धवकास गन ेनीधत धलएको 

छ। भौगोधलक धवधविता, आिधुनक, प्राकृधतक सनु्दरता, बहुजातीर्, बहुभाधर्क, बहुसााँस्कृधतक, बहु िाधमयक धवरे्शतार्कु्त 

र्स प्रदशेमा सामाधजक सद्भाव सधहष्णतुा र बहुसांस्कृधतक सांस्कृधतक, सांस्कृधतक, सहअधस्तत्व र स-ुसम्बन्ि कार्म गन े

नीधत धलएको छ। सब ैप्रकारको धवभेद, बधचधतकरण र बधहष्करणको अन्त्र् गरी प्रदशेको धदगो धवकास गनय जोड धदएको 

छ। प्रदशे सरकारल ेधनिायरण गरेको संमदृ्ध प्रदशे सखुी  नागररक धनमायण गने धदघयकालीन लक्ष्र् प्राप्त गनयका लाधग र्ो नीधत 

कार्यक्रमल ेस्पष्ट धदशाबोि गरेको छ भन्ने धवश्वास छ। भ्रष्टाचारजन्र् धक्रर्ाकलापमा शनू्र् सहनशीलताको नीधतको आिारमा 

सावयजधनक सेवालाई नागररकको अपेक्षा अनुरुप संचालन गन ेकुरामा सरकार प्रधतवद्ध छ। सावयजधनक सेवालाई थप सहज 

अनुमान र्ोलर् पारदशी र जवाफदहेी बनाउन धवद्यतुीर् सशुासन ई-गभनने्समा जोड धदईनेछ। प्रस्ततु नीधत तथा कार्यक्रमको 

सम्बन्िमा धवपक्षी दलको माननीर् सदस्र्ज्र्हुरुले राख्नु भएको  संशोिन प्रस्तावको धवर्र्मा सरकारको गधम्भर ध्र्ान 

आकर्यण भएको छ। नीधत तथा कार्यक्रमको शसक्त कार्ायन्वर्नका लाधग असल धनर्तल ेसंशोिन प्रस्ताव राख्न ेमाननीर् 

सदस्र्ज्र्हूरुको भावनालाई आत्मसात  सम्मान गनय चाहन्छु। प्रदशे सरकारल ेपारदशी मापदण्ड र कार्यधवधिका आिारमा 

अनुदान दरुुपर्ोग नहनुे र वास्तधवक कृर्क लाभाधन्वत भ ैकृधर् उत्पादन र उत्पादकत्व वधृद्ध हनु ेगरी प्रस्ताधवत कार्यक्रम 

संचालन गररन े धवर्र्मा माननीर् सदस्र्हरुलाई आश्वस्त गनय पानय चाहन्छु। औधचत्र्, आवश्र्कता र राधष्िर् मापदण्ड 

समेतलाई  धवचार गरर कृर्कलाई उद्यमशील र आत्मधनभयर बनाउन सहज रुपमा सहुधलर्त ब्र्ाजदरमा कृधर् ऋण उपलब्ि 
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गराइने कुरा माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुलाई धवश्वास धदलाउन चाहन्छु। सरकारले सरकारी तथा सावयजधनक स्थलमा फलफूल रोपण 

कार्यक्रमलाई अधभर्ानको रुपमा संचालन गन ेनीधत धलएको  हो। सरकारी कार्ायलर् पररसरमा बगैंचा, पाकय  बनाउने नीधत 

अन्तगयत सावयजधनक स्थलमा समते बगैंचा पाकय  बनाउने कार्यक्रम तर् गररएको छ। सरकारले बाली तथा पशपुंक्षी बीमालाई 

प्रभावकारी बनाउन कृर्क र बीमा कम्पनीसंग समन्वर् गरी प्राकृधतक प्रकोप अधसना लगार्तबाट  सरुक्षण प्रदान गनय 

प्रधतफलमा आिाररत बीमा कार्यक्रम संचालन गने नीधत धलएको छ। कुमाल दधलत लगार्त अन्र् समदुार्को परम्परागत 

सीप र पेशालाई आिधुनकीकरण तथा व्र्वसाधर्कीकरण गने नीधत धलएको छ। र्समा म थप स्पधष्टकरण  म के भन्न 

चाहन्छु भन ेहामील ेखास भन्न खोजेको कुमाल जाधतको जो माटोको भाडो बनाउन ेपरुानो परम्परागत जनु धस्कल एण्ड 

नलेज छ त्र्सलाई आिधुनकीकरण गनुयपर्र्ो। व्र्वसाधर्कीकरणसाँग जोडन पर्र्ो भन्न खोजेको त्र्स्तै प्रकारले गाउाँ घरमा 

अधहले पधन दधलत समदुार्ले संचालन गने आरनहरु छन् धतनलाई आिधुनकीकरण गनुयपर्र्ो त्र्सलाई व्र्वसाधर्कीकरण गनुय 

पर्र्ो भनेर भन्न खेजेको साथै गाउाँ घरमै होला अधहले पधन कधतपर् ठाउाँमा बाली घरे प्रथा होला शार्द कुना कुनामा 

त्र्समा धक्रर्ाधशल रहकेा परुानो तपाई ंजनु खालको धस्कल र नलेजका आिारमा चधलरहकेो छ। आिधुनकीकरण हुन 

नसक्दाखेरर व्र्वसाधर्कीकरण हनु नसक्दा खरेी उनीहरुको पेशा संकटमा परेको स्थधतलाई ध्र्ानमा राखेर हामील ेर्सलाई 

आिधुनक प्रधवधिसाँग व्र्वसार्साँग जोडेर त्र्सलाई सबल बनाउन ेभन्ने भन्र्ा हो। र्समा र्ो र्ो  भधनरहाँदाखेरर हामील ेको 

अल्पसंख्र्क छ को भन्र्ा होईन र्धद मसुहर र्ा राउटे र्ा होला हाम्रो चेपाङ र्हााँ अरु के के छन ्हनै वहााँहरुको पधन र्स्त ै

खालको परम्परागत कुन ैपेशा छ भन ेत्र्ो पशेालाई आिधुनकीकरण गररन्छ भनेर लगार्त अन्र् समदुार् भनेको अरुलाई 

जहााँ जहााँ हामीले प्रत्र्क्ष दखेेको हाम्रो प्रदशेमा कुमाल र दधलत समदुार्को परम्परागत पेशा हो तेलाई अधिग्रहण गने भनेको 

र्स बाहके अरुको छ भने अरुको पधन गधनय भन्र्ा हो। त्र्सकारणले माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुल ेजो धचन्ता राख्न ुभाछ र्समा 

हामी सहमत भएको र त्र्ही अनुसार हाम्रो नीधत कार्यक्रम अन्तगयत भोधल बजेट व्र्वस्थापन त्र्ही अनुसार गररन ेकुरा 

व्र्होरा जानकारी गराउन चाहन्छु। र्स प्रदशे धभत्र प्रभाधवत हनुे प्रदशेकै गौरब र सम्पदाको रुपमा रहकेो काली गण्डकी 

नदीलाई गनय खोधजएको भधनएको डाईभसयनलाई रोक्न मखु्र्मन्त्री तथा धसङ्गो प्रदशे सरकार दृढ संकधल्पत रहकेो व्र्होरा 

सम्माधनत सदन समक्ष दोहोर्र्ाउन चाहन्छु। अधस्त बोल्न ेक्रममा मलै ेत्र्ो कुरा राखेकै  धथएं। र्समा हाम्रो तल माथीको 

कुरै छैन। हामी र्समा न सत्तापक्ष छौ न प्रधतपक्ष छौ न पक्ष छौं, न धवपक्ष छौं, न र्हााँ वाद छ, न र्हााँ धववाद छ र्समा 

हामी सबैको एउटै मत छ धक गण्डकी प्रदशेको ऐधतहाधसक महत्व बोकेको अरु प्राकृधतक स्रोतल ेसम्पन्न त्र्सल ेपरु्र्ाउन ु

पन ेपरु्र्ाउन सक्न ेकुराहरु त िरैे होलान संसारमा एउटै मात्र ैनदी कालीगण्डकी हो जसल ेशाधलग्राम धनमायण गछय। र्धुनक 

नदी हो र्सको र्ो र्ो पक्षलाई अझ व्र्वधस्थत गनय संरक्षण गनय काली गण्डकी नदीको उपल्लो तट र तल्लो तटको सपै 

तपाईकंो ईकोधसस्टम भन्छौ हामी  पाररधस्थतकीर् प्रणालीलाई व्र्वधस्थत गन ेभनेकै तलको जनु नदी तलको  प्राकृधतक 

वहाव छ तलेाई तल माथी हनु नधदन ेभन्र्ा हो र्ो। हामील ेअधलकधत तपाईकंो संघ सरकारसंग  पौठे जोरी खलेेर भधन्न  

भनेर मात्रै माइल भार्ा प्रर्ोग गर्र्ा हो। त्र्सकारण माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुल े र्समा माइल भार्ा प्रर्ोग गरेर सारा गरेर र्ो 

प्रदशे सरकारले अधलकधत उदाधसनता दखेार्ो धक भन्ने कुरा एक प्रधतशत पधन धचन्ता नधलनको लाधग म अनुरोि गनय 

चाहन्छु। हामी सब ैके भन्न चाहकेा छौ ाँ भनेदधेख संघीर् शासन प्रणालीमा धहजो केन्िीकृत शासन प्रणालीको बलेा धनिायरण 

भएका कधतपर् कार्यक्रमहरु अब ती अधस्वकृत भन्छ धन त्र्ो सान्दधभयक रहने। धतनीहरुको अबको पररधस्थधत अनुसार 

धतनीहरुलाई अपडेट गनुयपन ेधतनीहरुलाई व्र्वधस्थत गनुयपने र धतनीहरुलाई अधहलेको शासन प्रणाली मतुाधबक संचालन गनुयपन े

कुरामा हामी दृढ छौ ाँ। र्ो सैद्धाधन्तक धवर्र्मा त्र्सकारणले संघीर् शासन प्रणालीमा जब प्रदशे सरकारहरु बने तब स्थानीर् 

सरकारहरु बनकेा छन्। त्र्हााँ धभत्र एउटा अको धवचारको पधन प्रस्फुटन हनु्छ प्रादभुायव हुन्छ भन्न ेकुरा सबलैे ध्र्ान राख्न ु



4 

 

पन ेजरुरी छ। खास गरेर संघीर् सरकारल ेध्र्ान राख्नु जरुरी  छ त्र्ो भन्र्ा के भन ेदखेी प्रदशे प्रदशेमा धवभाधजत भैसकेपछी 

प्रदशेको आफ्नो प्रदशे हुाँन्छ हुाँदनै ? आफ्नो प्रदशेको जनताप्रधतको उसको पधहलो उत्तरदाधर्त्व हुाँन्छ हुाँदनै ?  आफ्नो प्रदशेको 

स्रोत सािनलाई कसरी अधिकतम रुपमा प्रर्ोग गरेर प्रदशेको संमधृद्धमा लगाउन ेभन्न ेकुरा र त्र्समा कसैल ेअन्र्ार्पवूयक 

हस्तक्षेप गनय चाह्र्ो भने त्र्सको प्रधतवाद गने कुरा त्र्हााँ सब-नशेनाधलजमको धवकास हुाँद ैजान्छ भन्न ेकुरा सम्बधन्ित सब ै

पक्षल ेध्र्ान धदनुपछय भन्न ेलालछ मलाई हामी सब ैर्ो सम्माधनत सदनका सब ैमाननीर् सदस्र्ज्र्हूरु हामी एक धढक्का छौ 

र्समा। र्सकारणले मलैे र्समा थप केही बढी भधन राख्नु पछय जस्तो लालदनै। अधहले हाम्रो धबरोिका बाबजदु हाम्रो 

सझुावको बाबजदु हाम्रो आलोचनाको बाबजदु पधन संघीर् सरकारले फेरी पधन र्ो धडधपआर गने प्रस्ताब ल्र्ाएछ माननीर्हरु 

सम्माननीर् प्रिानमन्त्री समक्ष मलैे तत्काल ैकुराकानी गर्र्ाछु वहााँको कुरा धठकै धथर्ो। धडधपआर गन ेभन्र्ाछ। धडधपआर 

कहााँ भहैाल्छ र  धडधपआर गने  तपााँईहरुसंग सल्लाह गरेरै हुन्छ। त्र्सकारणले आधत्तहाल्नु पने धस्थती छैन भन्नु भर्ो वहााँल े

त्र्सकारणले हाम्रो तफय बाटको प्रधतवाद हाम्रो तफय बाटको त्र्सको धबरोि र्समा हामीले कुनै पन्र्ालो बनाउनु पन ेकुनै जरुरी 

छैन। हाम्रो धबरोिलाई त्र्स कारणले धहजो जनु गाढाकासाथ गधहराकासाथ जनु गाढाकासाथ हामीले त्र्सको त्र्ो र्ो 

सन्दभयको कुरा उठाएका छौ ाँ त्र्ो बरकराहर छ। र्ो धनवेदन गनय चाहन्छु र धनमायण सम्पन्न धसचाई आर्ोजनामा कृर्कको 

अपनत्वको भावना जगाउन धसचाई सेवा शलु्क संकलन गरी धनर्धमत ममयत संभार तथा धदगो व्र्वस्थापनका लागी प्रर्ोग 

गने नीधत धलएको हो। र्ो धकन धलएको हो भने शरुुमै हाम्रो पानीपोत उठाउन ेभन्दाखरेर साहै्र चको धवरोि धथर्ो। शार्द र्ो 

बाउन्न 

धत्रपन्न सालधतरको कुरा होला तर तो अपनत्व धवकास गनयको लाधग के गधनय भन्दाखरेी खानपेानीको आर्ोजना धनमायण 

गधदयर्ो लथाधलङ्ग बनाएर छोडधदने धसंचाईको कुलो बनाईधदर्ो नहर बनाईधदर्ो अधन तपाईको के रे र्ो सरकारको कुलो 

भनो सरकारको धसचाई भनो लथाधलङ्ग गरेर छोडधदने। त्र्स कारणले हामील ेके गनय खोज्र्ा भन्दखेी र्ो अपनत्व स्थानीर् 

समदुार्को कृर्कहरुको अपनत्व धबल्ड अप गनयको लाधग त्र्समा उसको गाजधेन्सप पधन हुन्छ सम्बन्ि हुन्छ भन्ने कुरालाई 

तपाईको सवु्र्वधस्थत बनाउनको लाधग थोरै थोरै रकम उठाएर तो त्र्हींको जनु उपभोक्ता सधमधत हुन्छ उसैलाई पररचाधलन 

गने पररधस्थती बन्र्ो भन ेत्र्सको ममयत संभार पधन धठकै हुन्छ। त्र्सको अपनत्व बुझेर त्र्ो त्र्स्ता आर्ोजनाहरुलाई उसल े

संरक्षण गने व्र्वस्थापन गन े र त्र्सलाई धदगो ढङ्गल े

सचालन गने मनसार्कासाथ हामील ेर्ो प्रस्ताव गरेको हो त्र्सकारणल ेर्ो कुन ैिेरै र्ो जनतालाई साहै्र ठुलो मकाय पन े

साहै्र हो जस्तो मलाई  लालदनै। र्हााँ एमधवधवएस लगार्तका उच्च प्राधविक धशक्षा अध्र्र्नका लाधग छात्रवधृत्तमा छनौट 

भएका जेहने्दार धवद्याथीहरुले आधथयक अभावका कारणले छात्रवधृत्तनै पररत्र्ाग गनय पन ेअवस्था आउन नधदन नमनूाको रुपमा 

उच्च धशक्षा प्रोत्साह छात्रवधृत्त कार्यक्रम संचालन गन ेनीधत धलएको हो। र्स्तो कार्यक्रमको प्रभावकाररतालाई धवचार गरी 

आगामी वर्य माननीर् सदस्र्ज्र्कूो भावनालाई कदर गद ैथप कार्यक्रम संचालन गद ैलैजानछे। र्समा संशोिन प्रस्ताव दताय 

गनुयहुन ेमाननीर्हरुको सरोकार कहााँ दधेखन्छ भन ेएमधवधवएस पढ्न े कुरा र्ा एमधवधवएसमा स्कलरधसपका लाधग ररजल्ट 

धनकाल्न ेकुरा पररणाम धनकाल्न ेकुरा नाम धनकाल्न ेकुरा घराधनर्ा कालका हनै िनीमानीका छोराछोरील ेमात्र ै धनकाल्छ। 

त्र्सकारणल ेगररबको छोराछोरीले त कहााँ त्र्हााँ जान पाउाँछ त्र्हााँ जानको लाधग तपाईकंो कोधचङ्ग  क्लासहरु चलाईधदन ु

पर्र्ो शैधक्षक भत्ताको व्र्वस्था गनुयपर्र्ो। त्र्सो गदाय खेरी सबैल ेपाउाँछ भन्न ेकुरा हामील ेर्ो र्ो र्ो कोणबाट मात्र गनय 

खोज्र्ा होईन एउटा मात्रै कुरामा केन्िीत के छ भन ेहामील ेभोलर्ाछौ ाँ। अधस्त भखयर त्र्सको त्र्ो कामको मेकअप गर्र्ाछौं 

हामीले हामै्र प्रदशेबाट एउटा बैनी एमधवधवएसमा नाम धनकालीन् तर छात्रवधृत्तमा नाम धनकाले पधन अब धनजी रुपले पढ्दाखेरर 

त पचास-साठी लाख त लालन ेभहैालो। छात्रवधृत्त सरकारी छात्रवधृत्त प्राप्त गदायखरेी पधन व्र्धक्तगत रुपमा खचय गनुय पने कररब 
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कररब सात आठ लाख रुधपर्ााँ पदो रहछे। त्र्ो सात आठ लाख रुधपर्ााँ उसले घरबाट धनकाल्न नसक्दा खेरी त्र्स्तो तेज 

तराफ धवद्याथी त्र्स्तो मधहला हाम्रो छोरीबेटी जल्ले त्र्ो छात्रवधृत्तमा नाम धनकाल्र्ो त्र्ो सात आठ लाख रुधपर्ााँ घरबाट 

धनकाल्न नसकेको कारणले गदायखेरी त्र्ो छात्रवधृत्त पढ्नबाट उनी बधचत भईन।र्द्यपी हामील े हनैानबाट प्राप्त भएको 

छात्रवधृत्त तेल्लाइ फामधेसष्टमा पठाएका छौ ाँ। हनै, त्र्सकारणले र्स्तो समस्र्ा िेरै भो त्र्सकारणल ेएमधवधवएसमा मात्र ैहनै 

एमधवधवएस होला ईधन्जधनर्ररङ्ग होला र्स्तो उच्च प्राधवधिक धशक्षामा स्कलरधसप धनकालेर एकदम गररब भएकै कारणल े

धवपन्न पररवारमा जन्मेकै कारणले उसको उसको उसल ेछात्रवधृत्त प्राप्त गनय नसक्नु धस्थधतमा त्र्ो ठूलो नोक्सान प्रदशेलाई 

पधन हुन्छ त्र्ो पररवारलाई हुाँद ैभो व्र्धक्तलाई हुाँने भो त्र्ो समदुार्लाई हुाँन्छ। त्र्सकारणले हामीले र्स्तो व्र्धक्तसंग पधन 

त्र्समा प्रदशेल ेधवशेर् सहर्ोग गने भन्र्ा हो धकनभन ेसपैलाई गनय थाधलर्ो भन ेफेरी र्हााँ थैली अब एक मानाको थैलीमा 

एक मरुी बाड्छु भनरे कसैल े धवश्वास गदनै। त्र्सकारणल ेहामील ेर्सलाई अधल व्र्वधस्थत गनय मात्र ैखोज्र्ा हो। हनै ? 

अब धवपन्न पररवारलाई कसरी व्र्वधस्थत गन ेभन्ने कुराहरु हामील ेफेरी सोधचराछौ ाँ। त्र्सकारणले गदायखरेी त्र्ो अललग ै

कार्यक्रमको रुपमा त्र्ो कार्यक्रमलाई अगाधड बढाउने पधन सोधचराछौ ाँ। खाद्य कृधर् तथा पशपुकं्षीजन्र् उपजको गणुस्तर जााँच 

गनय तनाँहुको आबुखरेैनी र स्र्ाङजाको मालङु र रामदीमा दिु धवर्ादी अवशेर् परीक्षण केन्ि स्थापना गररएको छ। र्ी केन्िल े

क्वारेन्टाईनको रुपमा नभै प्रदशेमा धभधत्रन ेधवर्ादीको अवशेर् बढी भएका खाद्य कृधर् तथा पशपुंक्षीजन्र् वस्तुमा रोक लगाउन े

कार्य गदयछन् । आगामी आधथयक वर्यमा र्ी केन्िलाई स्तर उन्नधत गरी बाली तथा पशपुंक्षीका रोग कीरा समते धनर्न्त्रण गन े

व्र्वस्था धमलाउन खोधजएको हो। प्रदशे धभत्र उत्पाधदत खाद्य बस्तमुा धवर्ादी धनर्न्त्रण गनय पोखरामा प्रर्ोगशालाको स्थापना 

भैसकेको छ। उपभोक्तालाई स्वस्थ्र् र गणुस्तरीर् बस्तु उपलब्ि गराउन ु राज्र्को सब ैअङ्गको दाधर्त्व भएको र अन्र् 

प्रदशेमा पधन र्स्ता चेकपोष्ट प्रर्ोगशाला स्थापना गररएको हुदााँ र्स्ता चेकपोष्टको स्थापनाबाट प्रदशे प्रदशे बीचको  

सम्बन्िमा नकारात्मक प्रभाव पदनै। र्ो सबैको दाधर्त्वको कुरा हो। कृधर् उत्पादनका कार्यक्रममा दधलत समदुार् लगार्त 

धसमान्तकृत वगयको पहुाँच परु्र्ाउन कृर्क वधगयकरणको आिारमा सेवा प्रवाह गने व्र्वस्था धमलाईएको छ। गण्डकी प्रदशे 

मात्र ै त्र्स्तो एउटा प्रदशे हो जसले कृर्कको वधगयकरण गन ेगर्र्ा छ। हाम्रो कृधर् मन्त्रालर्ल े र धत वधगयकृत कृर्कको 

आिारमा जो आिारभतू कृर्क छन ्जो जो गररब धकसान छन् धतधनहरुलाई सेवा प्रवाह प्रार्ोररटी धदन ेकुरा हाम्रो प्रदशेल े

दधलत समदुार् र धसमान्तकृत समदुार्को कृर्कको त्र्ो क्राइटएररर्ा धभत्र परेका समदुार्लाई सेवा परु्र्ाउन सेवामा पहुाँच 

परु्र्ाउनकोलाई हामीले त्र्स्तो नीधतको व्र्वस्थापन गरेका छौ ाँ। धहमालर् धजल्लाका आवासीर् धवद्यालर्का धवपन्न धवद्याथीका 

लाधग छात्रवधृत्तको व्र्वस्था गररएको छ। सामदुाधर्क धवद्यालर्को भौधतक पवूायिार सिुार गन ेनीधत धलएको छ। दधलत 

समदुार्का सब ैधवद्याथीलाई आिारभतू तहसम्मको व्र्वस्था संघीर् सरकारले गरेको व्र्ोहोरा अनरुोि छ। मलै ेर्हााँधनर के 

भन्न खोज्र्ा छु भन ेदखेी र्ो सामदुाधर्क धवद्यालर्लाई तपाईकंो बोधडयङ्ग सरहको बोधडयङ्गसंग कधम्पटेधटभ बनाउन खोधजर्ो 

भन्ने खालको आशर्बाट र्ी कुरा उठ्र्ा हनुाले हामील ेर्स्तो गर्र्ाछौ भन्न खोजेको। जनआन्दोलन र शशस्त्र संघर्यको 

शधहद तथा बपेत्ता पररवारका पररवार घाईत ेतथा घाईत े पररवार अपाङ्गता भएका व्र्धक्तको लाधग सरोकारवाला संघ 

संस्थासंगको सहकार्यमा रोजगार तथा धशपमलूक कार्यक्रम संचालन गने नीधत धलएकै छौ ाँ हामीले। खास गररकन जनर्दु्धमा 

त्र्ो भन्दा अरु धवधभन्न खालका मिेर् आन्दोलन भो ऐधतहाधसक जनआन्दोलन भो छर्ाधलस सालको आन्दोलनको  पधन 

कधतपर् घाईतेहरु छन।् त्र्सकारणले  धवधभन्न जनजाधत आन्दोलन भो र्स्ता िरैे खालका कमयचारी आन्दोलन भाछ िरैे 

आन्दोलनहरुमा घाईत ेभएका बपेत्ता भएका व्र्धक्तहरुको पररवारलाई र्सपटक धवशेर् नीधतकासाथ धतधनहरुलाई हामील े

भोकेशनल िेधडङ्ग गराउाँदाखरेी र्ा व्र्वसार्मा संललन गराउाँदा उनीहरुलाई धवशेर् प्रार्ोररटी धदएर उनीहरुको छुट्ट ैकार्यक्रम 

र्सपटक नीधत र कार्यक्रममा समावेश गर्र्ाछौ ाँ। हाम्रो बजेटमा त्र्स्तो व्र्वस्था हुन े कुरा र्हााँहरुलाई जानकारी गराउाँन 
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चाहन्छु। प्रदशे सरकारले र्स वर्यदखेी नीधज क्षेत्रसंग धमलेर प्रदशेको गौरबको रुपमा रहकेा िौलाधगरी धहमाल भर्ो अन्नपणूय 

धहमाल आरोहण धदवश मनाउने त्र्सकालाई आन्तररक पर्यटन वर्य २०१९ को कार्यर्ोजनामा समते समावेश गरी 

कार्ायन्वर्नमा ल्र्ाईसकेको छ। आगामी वर्य प्रदशे धभत्रका हीमालचलुीका धपक प्रोफाइयल तर्ार गने प्रदशेका ११० प्रमखु 

पर्यटकीर् गन्तव्र्को सधचत्र पसु्तकालर् धवधभन्न भार्ामा प्रकाशन गने र गधवयलो गण्डकी ललोररर्स गण्डकी नामक वेभ 

प्रोटल माफय त प्रचार प्रसार गने नीधत धलएको छ। र्स अधतररक्त धहमाल सम्मको पहुाँच सहज पहुाँचका लाधग पदमागयको 

धनमायण स्तरोन्नधत र सौन्दर्यकरण गने कार्य धनरन्तर रुपमा संचालन भैराखेका छन्। प्रदशे सरकारको नीधत तजुयमादखेी 

कार्ायन्वर्न सम्मको चरणलाई पारदधशय जवाफदहेी र पवूयअनुमान र्ोलर् बनाउन नधतजामलूक सचूकमा आिाररत अनुगमन र 

मलू्र्ाङ्कन प्रणालीलाई प्रभावकारी बनाउन ेनीधत धलएको छ। हाल संचालनमा रहकेा हलेो मखु्र्मन्त्री कक्ष आिधुनक 

प्रधवधिर्कु्त धवशेर् कक्ष र जनतासंग मखु्र्मन्त्री टेधलधभजन कार्यक्रमलाई थप प्रभावकारी बनाई संचालन गररन ेभएकोल े

कार्ायन्वर्नमा कुन ैव्र्विान नरहन े धवश्वास धदलाउन चाहन्छु। प्रस्ततु नीधत तथा कार्यक्रमको प्रभावकारी कार्ायन्वर्नबाट 

कृधर् उत्पादन र उत्पादकत्व वधृद्ध हुन ेरोजगारी धसजयना हनु ेगररबी न्र्धूनकरण भै धजवनस्तरमा सिुार आउन ेतथा समग्रमा 

समदृ्ध प्रदशे र सखुी नागररकको धदघयकाधलन लक्ष्र्को आिारधशला तर्ार हनुे धवश्वास धलएको छु। माननीर् सभामखु 

महोदर्, माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुल े उठाउनु भएका केही थप धवर्र्हरुमा मलैे केही धवर्र्हरु राख्ने अनमुधत चाहन्छु। 

माननीर्ज्र्हूरुल ेउठाउनभुाछ हाम्रो प्रदशेमा धहजो गौरबको आर्ोजनाहरुको रुपमा रहकेो गोरखकाली रबर उद्योग अधहल े

धजणय अवस्थामा छ र्ा अधहले बन्द छ। त्र्सलाई संचालन गनुयपछय भन्ने माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुल ेआवाज उठाउनभुाछ त्र्ो 

भावनाको म सम्मान गछुय तर हामीलाई िेरै हतारो धथर्ो गण्डकी प्रदशे सरकार गठन भएको केही मधहनामै हामीले हाम्रो 

मैले केही ठाउाँमा बोल्र्ा पधन धथए। हाम्रो उद्योग मन्त्री जानुभर्ो र त्र्हााँ सबकुरा बुझ्र्ा पधन हो र हामीले त्र्ो गोरखकाली 

रबर उद्योगलाई हामीले संचालन आफैले धकन संचालन नगने भनेर बढी कधहले कधहले अन्ि राष्िबाद प्रदशेवादी भन्नेकी 

र्ा तपाईकंो बढी प्रदशेवादी भन्नकेी के हो थाहा छैन मलाई हनै कधहल ेअवस्तुवादी धनणयर् गनय पलुदा रैछौ हामी। हामील े

त्र्ाँहा गएर  बुझ्दा खरेी  अब त्र्ो रबर उद्योग जनु हालतमा छ त्र्ो संघीर् सरकारको उद्योग मन्त्रालर् अन्तगयत रहकेो 

हुनाले उद्योग मन्त्रालर्ल ेहामी सक्दनैौ ाँ भनेर हात उठाउन पर्र्ो पधहला कुरा अधन उनीहरुले हामीलाई हस्तानान्तरण गनुयपर्र्ो। 

उनीहरुल ेहस्तानान्तरण गन ैचाहकेो छैन पधहलो कुरा त्र्ही व्र्विान छ हामील ेर्ो सप ैकुरा बुझेकै हो । दोश्रो कुरा त्र्ाँहा 

कमयचारीहरु अधहल े सम्म तलब खान पाएको छैन करोडौ रुपरै्ााँ कमयचारीहरुलाई लगभग छपन्न कधत करोड त्र्स्त ै

कमयचारीलाई भकु्तानी नगररकन त्र्ो कामै प्रारम्भ हुाँदनै। श्रधमकहरुलाई अधहल ेसम्म मारेर राखकैे धथए त्र्ाँहाको व्र्वस्थापनल े

संघीर् सरकारले र्समा व्र्वस्थापन गनय सकेकै छैन व्र्वस्थापन गरेकै छैन। अब त्र्ाँहाको जधमन बाहके त्र्हााँको कुनै मेधशन 

काम लालने छैन धकनभने अब िरैे  नर्ााँ प्रधवधि धवकास भैसक्र्ो रबर उद्योगमा। हामील ेत्र्ो रबर उद्योग खोल्ने धबधत्तकै 

ईधण्डर्ाको िेरै ठूला  रबर उद्योगहरुसंग हामीले कडा प्रधतस्पदाय गनुय पछय। िेरै र्डर्न्त्र जालझले सारा धतगडम हनु सक्दछ 

कसरी जनकपरु चरुोट कारखानालाई ड्र्ामेज गरीर्ो कसरी तपाईकंो हाम्रा थपैु्र उद्योगहरुलाई ड्र्ामेज 

गर्र्ो भन्न ेकुरा हामीले भलु्न ुहुाँदनै। त्र्ो अधभर्ान पधन शरुु हुन्छ त्र्सकारणल ेचनुौधत िरैे छन्। त त्र्सका बाबजदु पधन 

सपै प्रबन्ि धमलकेो भए हामी चलाउनको लाधग सोचेको हो तर त्र्सकारणल ेत्र्ो अधहलकेो धस्थतीमा अरबौ रुपैर्ााँ लालन े

त्र्ो स्थापनाको लाधग त्र्ो प्रधवधिको लाधग फेरी चाईधनजहरुसंग हामील ेकुराकानी गनय परो। त्र्ो र्धद भौधतक संरचना केही 

केही काम लालला  िरैे काम गने धस्थतीमा छैन अब केही नर्ााँ संरचनामा जााँदा खरेी नर्ााँ प्रधवधि ल्र्ाउाँदा खरेी  त्र्ो 

संरचनाहरु  काम नलालन ेहुन्छन्। त्र्सकारणल ेर्ो िरैे गार्हो धवर्र् भएको हनुाल ेहामी अहील ेमखु नखोधलकन बसेका छौ ाँ 

।वेट एण्ड सी मा बसेका छौ ाँ अधहले त्र्ो धनणयर्मा पधुगसकेका छैनौ। र्सकारणले त्र्समा माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुको र्ो 
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भावनालाई सम्मान गद ैकदर गद ैअधहलेको पररधस्थतील ेत्र्ो संचालन गन ेधस्थधतमा नरहकेो कुरा जानकारी गराउन चाहन्छु। 

र्ो आाँप धपपल हधस्पटललाई प्रदशेकै धवशेर् अस्पतालको रुपमा सम्बोिन गरीर्ोस भन्न ेमाननीर् सदस्र्ज्र्हूरुको जे धजज्ञासा 

छ र माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुको अको धजज्ञासा पधन छ प्रदशे सरकारल ेअधघल्लो आधथयक वर्य ०७५/०७६ को नीधत र 

कार्यक्रममा र बजेटमा पधन प्रत्रे्क स्थानीर् तहमा २५ शैर्ाको र ५० शैर्ाको गाउाँपाधलकामा २५ शैर्ाको नगरमा ५० 

शैर्ाको र प्रदशेको राजिानीमा १००० शैर्ाको अस्पताल बनाउाँन ेसंघ सरकारसंग धमलरे भनेको हामील ेस्थानीर् सरकारसंग 

धमलरे भनकेो तर संघ सरकारले बजेट त छट्टाएको गत वर्य पधन तर त्र्सल ेकाम अगाधड बढाएन र हामील ेहदेायखरेी हाम्रो 

आफ्नो अधिकार क्षेत्रधभत्र के छ कुन खालको कुन स्वास्थ्र् संस्था हाम्रो एकल अधिकारको क्षते्रधभत्र छ र्ा तपाईकंो 

आर्ोजनाको वधगयकरणमा कुन हामीलाई पर्र्ा छ र्ा संघ सरकारल े हस्तानान्तरण गदाय कुन कुन संस्थाहरु हामीलाई 

हस्तानान्तरण गर्र्ा छ र्ा कार्य धवस्तधृतकरणमा सरकारको कार्य धवस्तधृतकरणमा कुन कुन संस्थाहरु हाम्रो मातहतमा छ 

भनेर काम गररएन भनेदखेी अकायले गनुयपन ेकाममा हामी आफैले स्माटय भएर गररर्ो भनेदखेी त्र्सको कुन ैप्रधतफल हामील े

प्राप्त गनय सक्दनैौ ाँ। त्र्सकारणले अधहले हामीलाई संघ सरकारबाट प्राप्त भाथ्र्ो गत मंधसरधतर प्रदशेको लमजङुको धजल्ला 

अस्पताल एचधडधसएसले संचालन गरेको बाहके अरु सब ै धजल्ला र बाललङ्ुगको अचल अस्पताल प्रदशेको मातहतमा 

रहन ेभनेर उसले धनणयर् पठार्ो र र्हााँ पोखराको मात ृ धशश ु धमतेरी  बाल तथा मात ृ धशश ुअस्पताल सधहतको नौवटा 

अस्पताल प्रदशेको रहने र एघार वटा दश वटा अस्पताल प्रदशेको रहन ेर एघार वटा आर्वेुधदक अस्पतालहरु अचल र 

धजल्ला स्तरका अस्पतालहरु प्रदशे सरकारको मातहतमा गर्ो भने हाम्रो स्वाधमत्वमा आएको हामील ेअब हामील ेआफ्नो 

अस्पताललाई सदुृढ गद ैलैजानकेी अरु स्थानीर् तहलाई गैसकेको आिाभतू स्वास्थ्र् र प्राथधमक स्वास्थ्र् केन्ि सम्मको 

अधिकार त पन्र शैर्ा सम्मको अस्पताल त स्थानीर् तहहरुको दाधर्त्व  धभत्र पर्र्ा छ । अकायको दाधर्त्वधभत्र परेको र 

राधष्िर् पोधलधसधभत्र परेको स्वास्थ्र् चौकीहरु धनमायण गद ैजाने कुरामा हामी हात हाल्नेकी हाम्रो स्वाधमत्वमा आएको अचल 

र्ा साधवक अचल र्ा धजल्ला अस्पताललाई प्रभावकारी बनाउन ेजनशधक्तको व्र्वस्थापन गन ेऔर्िी र उपकरणको 

आपधूतय गन ेर भौधतक संरचनाहरु धनमायण गने काम ठूलो कुरा भन्दाखरेी हामीले रोज्र्ौं र त्र्समा हामीले कार्यक्रम संशोिन 

गरेर हामील ेके भन्र्ौं स्थानीर् तहको प्रधतसर्को अस्पताललाई हामीले के भन्र्ौ अब हामीलाई प्राप्त भएको जो धजल्ला 

अस्पतालहरु छन् अचल अस्पतालहरु धत पधन स्थानीर् तहम ैछन्। धत पधन कुन ैन कुन ैनगरपाधलकामा छन् कुन ैन कुन ै

गाउाँपालीकामा छन ् त्र्सकारणले त्र्सलाई त्र्ो नगरपाधलका गाउाँपाधलकाको पचासीवटालाई घटाएर हामील े तहे्रवटा 

एघारवटामा झारौ र हामीले हामीलाई जे अधिकार प्राप्त भाछ त्र्सैलाई हामीले सदुृधढकरण गनय लागौ भनरे हामी लालर्ाछौ ाँ 

। बहुत उत्साधहत ढङ्गले धजल्ला अस्पतालका मेसहुरु धजल्ला अस्पताल व्र्वस्थापन सधमधतहरु लागेको र केही न केही 

अब प्रगधत हुन्छ र्ले फुलफे्रस टाईपको धजल्ला अस्पताल कस्तो खालको हुन्छ भनरे हामील ेएउटा मोडल पशे गनय खोजेका 

हौ ाँ । सात सातवटै प्रदशेधभत्र गण्डकी प्रदशेधभत्रका मोडेल धजल्ला अस्पतालहरु कस्ता छन् मोडेल अरुका अस्पताल कस्ता 

छन् भनेर हामीले मोडेल पेश गरेका छौं । र्ो चार वर्यधभत्र साधच्चनै फुलफे्रस टाईपको धजल्ला अस्पताल कस्तो हनु्छ भनरे 

हामी दखेाउन चाहन्छौ ाँ नेपाललाई त्र्सकारणल े त्र्सका आिारमा हामीले काम गदायखेरी हामीले र्ो 25 शैर्ाको 50 

शैर्ाको र्ो बार भंगारको कुराहरु तलेाई अधल्ल करेक्सन गरेर हामीले र्ो एउटा धशप प्रर्ोग गरेको कुरामा माननीर् 

सदस्र्हरुलाई जानकारी गराउन चााँहन्छु । त्र्सकारणल ेहामील ेत्र्ो हजार शैर्ाको अस्पताल पधन जान सकेनौं हजार शैर्ाको 

अस्पताल हामीलाई धदद ै धदएन । पधश्चमाचल क्षते्रीर् अस्पताल हामीलाई त्र्ो संचालन गने त्र्ो आज सम्म  प्रदशे 

सरकारले मन्त्रीपररर्दल ेधनणयर् गरेर पठाएको हनै माथी त्र्ो हामीलाई हस्तानान्तरण गरेन हामीलाई के के लालर्ाथ्र्ो भनेदखेी 

त्र्ो सपै जनु दरबन्दी स्वीकृत भएर आर्ो भन ेत्र्ो सम्पधत्त सब ैहामीलाई भर्ो भन ेव्र्वस्थापन हामी गनय सक्छौ ाँ । राम्रो 
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ढङ्गले व्र्वस्थापन गनय सक्छौ ाँ । म एउटा कुरा धनवेदन गनय चाहन्छु त्र्ो अधहले पधन र्धत िेरै खडकीराख्र्ा  धवर्र् छ 

धहजो मात्र ैमेरो धछमेकी एकजना फूप ुब्रेन हमेराईज भर्ो राती धलएर आर्ो न्र्रूो सजयनन ैरैनछ त्र्हााँ न्र्रुो धडपाटै रैनछ त्र्ो 

पधश्चमाचल क्षते्रीर् अस्पतालमा पोखरामा दईु ठाउाँमा मात्रै हुनेरैछ एउटा धजएमसीमा एउटा त्र्ो मधणपाल अधहल ेमधणपालमा 

लगरे उपचार गनय पर्र्ाछ । अब हाम्रो दाधर्त्व के भन्दखेी हामील ेसोधचराछौ  पधश्चमाचल धवकास क्षेत्र क्षेत्रीर्  र्ा 

उपक्षेत्रीर् अस्पताल अब प्रदशेलाई धदने  भन्ने कुरा अब अधस्तको आर्ोजना र्ा कार्यक्रम वधगयकरणमा र्ो राख्र्ा हनुाल े

अब गण्डकी  पधश्चमाचल धवकास क्षेत्रीर् अस्पताल हामीलाई हस्तानान्तरण भर्ो भन ेहामी र्सपटक दखेी त्र्समा हामील े

जो सपुर स्पेसलाईज हधस्पटल बनाउन ेभन्र्ाछौ ाँ त्र्सैलाई केन्ि बनाएर हामी  बनाउन सक्न ेठाउाँमा अब हामी जान्छौ ाँ । 

त्र्सकारणल ेत्र्हााँ हटयको धडपाटयमेन्ट खोल्न ेत्र्हााँ धकट्नीको  धडपाटयमेन्ट खोल्न ेत्र्हााँ न्र्रुोको धडपाटय खोल्न ेत्र्हााँ क्र्ान्सर 

अङ्कोलोधजकल धडपाटयमेन्ट खोल्ने  काम गरेर त्र्हााँ आिारभतू धवशेर् त्र्हींबाट प्रारम्भ गरेर त्र्सलाई  त्र्सलाई अधलकधत 

धबस्ताररत रुपमा धबस्तारै हजार शैर्ाको अस्पतालमा  डेभलप गने कुरामा  सोधचराछौ ाँ । शार्द र्स पटकको नीधत र 

कार्यक्रममा हामील ेत्र्ो माथी संघीर् सरकारसंग सहमधत गरेर समन्वर् गरेर िेरै कुराहरु ल्र्ाउाँनु पने धस्थधत हुन सक्दछ । 

अधहले हामील ेत्र्सलाई नीधतमा नबोले पधन हामी त्र्ो ठाउाँमा जााँद ैछौ ाँ । त्र्सकारणल ेस्वास्थ्र्को क्षते्रमा हामीले र्स 

ढङ्गले काम गरेको कुरा माननीर् सदस्र्हरुलाई जानकारी गराउन चाहन्छु सधुचत गनय चाहन्छु । त्र्सकारण अधहले हामील े

आाँप धपपल हधस्पटलले अरु हधस्पटलहरुलाई संचालन गने त्र्सबारेमा  हाम्रो सोंच अधल बढी गैसक्र्ा छैन । भएको आफ्न ै

एघारवटा अस्पताललाई व्र्वधस्थत बनाउाँ अब पधश्चमाचल गण्डकी अस्पताल आर्ो भन ेतेलाई पधन अझ व्र्वधस्थत 

सदुृढ बनाउाँ सपुर डाईलनोधसस सेन्टर बनाउाँ सपुर स्पेसलाईस्ट हधस्पटलको रुपमा  तेलाई डेभलप गरौ त्र्ोसंग हामील ेकुन ै

कुनै न कुनै मेधडकल कलेजलाई आवद्ध गरौं र त्र्सैको मातहतमा रहरे एउटा फाईभस्टार इण्डधस्िज खोल्छौ भनेर जनु हाम्रो 

प्र्ाकेज छ त्र्ो प्र्ाकेज धडलमा हामी त्र्सैसंग गरेर गनय चाहन्छौ ाँ । र्धद र्ो कुरा अब संसदबाट चाडै धनणयर्  भएर आईधदर्ो 

भन ेसनु्न त सनुकेा छौ ाँ हामीले त्र्ो त्र्सकारणल ेर्समा र्धत्तकै जानकारी गराउन चाहन्छु । र्सपाली नीधत र कार्यक्रममा 

हामील ेर माननीर्हरुल ेजनु उठाएको कुराहरु छ तलेाई हामी त्र्स रुपमा जान नसक्न ेकुरा अधहलेको पररधस्थधतल ेत्र्ो 

व्र्ोहोरा जानकारी गराउन चाहन्छु । मोडेल फारामको िेरै कुरा छ हामीले  मलैे आत्मालोचना गररसक्र्ा छु । आत्म सधमक्षा 

गरेका छौ ाँ हामील ेहाम्रो नीधत र कार्यक्रम आत्म सधमक्षाको  दस्तावेज पधन हो हाम्रो कामको तपाईकंो जानकारीको दस्तावेज 

पधन हो सचूना सम्प्रेर्णको दस्तावेज पधन हो र आगामी धदनमा आगामी एक वर्यधभत्र के गछौ र र्ो एक वर्यधभत्र गन े

कामल ेअबको चार वर्यधभत्र कसरी त्र्सल ेसहर्ोग गछय भन्न ेकुरा पधन रणनीधतक लक्ष्र्का केही कुराहरु कार्यनीधत लक्ष्र्का 

केही कुराहरु हामी त्र्हााँ समावेश गरीएका छौ ाँ । त्र्सकारणले आत्म सधमक्षामा हामीले के भन्र्ा छौ ाँ र्सपटक हामीले जनु 

कार्यधविी बनार्ौं एकपटक हामी सप्पलै ेछातीमा हात राखेर भनौ मन्त्रील ेतोकेर फाराम बााँडेको भए के हुन्थ्र्ो फारामलाई 

तोकेर पैसा धवतरण गर्र्ा भए र्ा पूाँधजगत अनुदान र्ा वस्तगुत अनुदा जे हो त्र्ही  तोकेको भए के हनु्थ्र्ो आजको 

डेमोके्रसीमा आजको  तपाईकंो र्ो पारदधशय जमानामा त्र्स्तो गनुय उधचत हुन्थ्र्ो त्र्सकारणले धहजो हामीले नीधत र कार्यक्रम 

बनाउाँदा खरेी के सोच्र्ौ भन्दखेी अधहले हामी सब ैतर्ारी नभएको कारणल ेगदायखरेी कुन कुन ठाउाँमा कुन कुन फाराम र 

फमयलाई धदधन भन्न ेकुरा धनणयर् गनय सधकएन सम्भव धथएन त्र्सकारणल ेहामील ेएउटा गडुफेदका आिारमा राम्रो कार्यधविी 

बनाउन े राम्रो धनर्मावली बनाउने धनर्म बनाउने त्र्सको आिारमा त्र्सको एउटा मापदण्ड बनाएर व्र्धक्त हरेेर होइन 

मापदण्डका आिारमा उसको काम हरेेर उसको क्षमता हरेेर उसको आवश्र्कता हरेेर हामीले सहर्ोग गने नीधत ल्र्ाएथ्र्ौ ाँ 

अधन त्र्ो माधकय ङ्ग गदायखरेी हामीले सपै ठाउाँमा धतन ठाउाँबाट हामील ेधवतरण गर्र्ा हो एउटा ज्ञान केन्ि र धवज्ञ केन्िबाट 

अको धनदशेनालर्बाट अको मन्त्रालर्बाट ठूलो  करोड भन्दा माधथका पचास लाख भन्दा माधथको मन्त्रालर्बाट पधच्चस 

लाखदधेख पचास लाख सम्मको शार्द तपाईकंो धनदशेनालर्बाट अधन साना १० लाख २० लाखको हामी धवज्ञ केन्ि ज्ञान 
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केन्िबाट गर्र्ा छौ ाँ । होला कधहलेकधहल ेशरुुमा शरुुका धदनमा काम गद ैजााँदाखरेी हामील ेजनु मापदण्ड बनार्ौं नम्बररङ 

गर्र्ा होधन नम्बर धदएर परीक्षा धदएर आवेदन मालर्ौं आवेदन धदएर आवेदन धदएको मध्र्े सपै धलधस्टङ गरेर हाम्रो ज्ञानकेन्ि 

र धवज्ञकेन्िका सप ैसाथीहरु त्र्ो त्र्ही फामयमा पलुनुभो अनद धफल्ड हरेेर त्र्सको सारा धटपोट गरेर ल्र्ाएर साच्च ैहोकी 

होइन उसल े दरखास्तमा भधनएका कुराहरु धदएका जो मापदण्डहरु छ की छैन भनरे हरेेर आएर कधतपर् त्र्ो मापदण्डधभत्र 

परेन त्र्ो दरखास्त धदएपधन त्र्ो आउट भर्ो धलस्टबाट बाधहर गर्ो अधन धलस्टेड भएकाहरु मध्र्ेबाट हामील ेनम्बररङ 

गदायखरेी होला र्हााँधनर प्रश्न उठाउन सक्न ेमलाई पधन धचत्त नबुझेको के छ भन ेधलधस्टङमा नम्बररङ गदायखरेी केही केही 

कुराहरु हामीले अधलकधत अधत गररर्ोकी अधत डेमोके्रधटक भएर गदायखेरी कधहले कधहल ेनोक्सान भर्ोकी भन्ने लालछ । 

मैले अधस्त पधन भन्र्ाथ ेएउटा दश नम्बरको  एउटा मापदण्ड के बनार्ौं हामीले त्र्ो फेरी मखु्र्मन्त्रील ेिेरै ठाउाँमा भार्ण 

गरेको हामी माननीर्ज्र्लू ेिेरै ठाउाँमा भार्ण गरेको धवदशेी पलार्नलाई  रोक्न ुपर्र्ो सारा गनुय पर्र्ो धवदशेमा गको ग ैछ 

र्वुाहरुलाई रोक्नु पर्र्ो भन्र्ा हनुाल ेहामी त्र्सबाट बढी बधसभतू भएर  हामीलाई के भनो अठार उमरे वर्यदखेी पैताधलस 

वर्य उमरे सम्मको लाधग बढी प्रार्ोररटी धदउाँ भन्दाखेरी त्र्सैलाई बराबर हदुााँखरेी त्र्ो उमेरको हदबन्दी अधल बढी उमेरकोलाई 

र्ो भखयरको लक्का जवान छ भने तलेाई प्रार्ोररटी धदउाँ भन्ने ठाउाँमा धथर्ो हाम्रो तर हामीले त्र्सैलाई मापदण्ड बनाउाँदाखरेी 

हाम्रो धमस्टेक कहााँ हुन ेदश नम्बर तेल ेबढी पाउाँने भर्ोधन त्र्सो गदायखेरी र्वुाहरुल ेबढी पाए अधहल ेर्ो पचास वर्यको 

पैधतस छर्ाधलस वर्यको  पचास साठी वर्यकोले नपाउने भर्ो । त्र्ही धवरोि भाको हो अरु के पधन होईन र एउटा मापदण्ड 

के रैच भन्दोखरेी द्वन्द धपधडत/भकूम्प धपधडत भन्ने रैछ त्र्ो त्र्ो राख्दाखरेी जो जो द्वन्द  धपधडतमा दताय धथए दताय भाथे 

धतधनहरुल ेस्वतह दश नम्बर बढी पाउाँने भो ग्रेस पाउाँन ेभो त्र्ो ग्रसे पाउाँदाखरेी त्र्सकारणल ेद्वन्द धपधडत िेरैको धथए साधबक 

माओवादीका धथए। कााँग्रेसका एमालेका र्ा अरु पाटीका थोरै धथए। त्र्सकारणले िरैे  साधबक माओवादी र्दु्धमा लागेका 

द्वन्द द्वन्दमा धपधडतहरु हुाँदाखरेी मान्छेलाई केही भाहनै हाम्रो त्र्ो त्र्ो जनु नम्बरको मापदण्ड बनार्ौ ाँ हामीले त्र्ो मापदण्ड 

बनाउाँदाखेरी त्र्ो सानो तपाईकंो धमसप्लेसल ेभनौ र्ा तलेे गदायखेरी द्वन्द द्वन्द धपधडतहरु भनपेधछ धतधनहरुल ेबढी पाउाँन ेभए 

त्र्ो क्राईटएररर्ामा त्र्ो त्र्ो क्लासधभत्र तेल ेगदायखरेर बाधहर के प्रचार भो सप वाइधसएलका मान्छेहरुलाई बाड्र्ो भन्न ेप्रचार 

भर्ो उमेरका धहसाबले पधन  वाइधसएलकै उमेरका धथए र द्वन्दका धहसाबल ेधतधनहरु कुन ैन कुन ैद्वन्दमै धथए। त्र्सकारण 

उधनहरुल ेबढी पाउाँने धस्थधत बन्र्ो र्सकारणल ेमलैे मन्त्रीज्र्लूाई अब नेक्स टाइममा हामीलाई र्ो आधथयक वर्य र्ो कार्यधवधि 

हामील ेसच्र्ाउनु पछय। द्वन्द धपधडतहरुलाई अललगै एउटा कार्यक्रम बनााँउ त्र्समा द्वन्द धपधडतहरु मात्रै प्रधतस्पिाय होस त्र्ाँहा 

जेण्डर धकसानलाई भन्दाखेरी द्वन्द धपधडतहरु पधन प्रधतस्पिाय गनय पाउाँने तर तेलाई धवशेर् नम्बर नधदन ेर्ताबाट उमेरकोलाईधन 

धवशेर् नम्बर नधदने तर अब द्वन्द धपधडतहरु र अधपधडतको धबचमा बराबर नम्बर आर्ो भन ेद्वन्द धपधडतलाई पास गने र्ा  

एउटा पतैाधलस वर्य कटेका र अण्डर फोधटय फाइभको धबचको प्रधतस्पिायमा बराबर भर्ो भन ेअण्डर फोधटय फाइभको र्वुालाई 

प्रार्ोररटी धदन ेत्र्ो त्र्ो सेन्समा जानुपछय होला भन्न ेहामीलाई लालर्ा छ। त्र्सकारण र्समा शार्द िेरै तलमाथी भको परुा 

िािधल भको मान्छे हरेेर बााँडेको धबल्कुल होईन। तपाईकंो त्र्ो सपै नम्बर हनेय सक्नुहुन्छ अधहले पधन त्र्सकारणले र्सलाई 

हामील ेपररमाजयन गरेर संसोिन गरेर अगाडी  लैजाने मन छ तर धकसानलाई राहत त फेरी पधन धदनुपर्र्ो पडक्सन र 

पडधक्टधभटी बढाउनको लाधग गररबी धनवारणको लाधग र्ो कामको धनरन्तरता धदनपुनछे तर त्र्लाई व्र्वधस्थत गरेर जानुपछय 

भन्र्ाछौ ाँ र्समा माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुलाई म के आग्रह गनय चाहन्छु भन ेिेरै शंका नगनुयहोला हामील ेगडुफेदकासाथ काम 

गरेका छौ त्र्सकारणले गडुफेदकासाथ काम गने कुरामा हाम्रो कुनै इन्टेन्सन छैन एधक्सडेन्टल्ली कुन ैगधल्त भाछ भने त्र्ो 

पधहल ेपधन मलैे भधनसक्र्ाछु अधहल ेपधन म भधनरहकैे छु त्र्सकारणल ेर्धत्त कुरा र्हााँहरुसंग धनवेदन गनय चाहन्छु र्स 

धवर्र्मा र्हााँहरुसंग अधघ पधन मैल ेभधनसक्र्ाछु त्र्हााँ तर तपाईहंरुले के भन्नुभाछ भन ेसहधुलर्त ब्र्ाजदरको साटो दईु 
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परसेन्ट राख्ने भन्ने गनय सधकन्छ । दईु परसेन्ट धकन ब्र्ाज ैधमनाहा गनय सधकन्छधन दईु वर्यनै धकन भन्नुभो तपाईहंरुले त्र्समा 

मेरो पधन प्रश्न छ त्र्समा हामीले के सोच्र्ा हो भन्दखेी अधस्त कृधर् मन्त्री र मेरो कुराकानी हुाँदाखरेी अब हाम्रो प्रदशेमा 

हामील ेजे लक्ष्र्हरु राख्र्ाछौ ाँ जे आधथयक वधृद्धदर बढाउने लक्ष्र् राख्र्ाछौ जसरी गररबी घटाउने भन्र्ाछौ ाँ पर क्र्ाधपटा इनकम 

बढाउने भन्र्ाछौ ाँ आर् ुबढाउने भन्र्ाछौ ाँ मतृ्र्दुर घटाउन ेभन्र्ाछौ ाँ सब ैसब ैकुरा जेजे हामी भधनराख्र्ा छौधन र्ो भधनरहाँदाखरेी 

लगानी नबधढकन नशेनल धजधडधपमा हाम्रो र्ोगदान नबढाईकन हामील ेर्ी धचजहरु प्राप्त गनय सक्दनैौ ाँ। त्र्सकारणल ेगदायखरेी 

त्र्सको लाधग हामील ेआाँकलन गनुय हाम्रो प्लाधनङ कधमशनले के भन्र्ो दश खरब बाह्र अरब चाधहन्छ भन्र्ो त्र्सको लाधग 

त्र्धत लगानी गररसक्र्ा हुनपुछय पााँच वर्यधभत्र हामीले तर त्र्ो प्रदशे सरकारको मात्रै बुताधभत्र छ त्र्ो छैन। त्र्सकारणल े

हामीले िरैे भन्दा िरैे धनजी क्षेत्रलाई आकधर्यत गनयको लाधग गनुयपने केत अधहल्रै्नै कृधर् धवकास बैङ्कले ११ परसेन्टमा 

ब्र्ाज धदन्छ । ११ पसरेन्ट ब्र्ाजमा ऋण धदन्छ हामीले के गनय सकौंला ५ परसेन्ट हामील ेघटाईधदर्ो भने उल ेसिक्ि 

परसेन्ट मात्रै धतरेर भएधन ब्र्ाज धलए भो ऋण धलन ेभो प्रदशे सरकार लबालब भएको भए शार्द हामील ेमालर्ा अनुसारको 

तपाईकंो पचास अवय पठाईधदएको भए हामी एघारै परसेन्ट वहेोररधदन्थ्र्ौक्र्ा तर र्सको एउटा घााँटी हरेेर पधन हाड धनल्नुपर्र्ो 

तर धकसानलाई पधन फेरी तपाईकंो सपय पधन मनुयपर्ो लठ्ठी पधन भाधचनु भएन सेवा प्रदान गने पधन बाच्नुपर्ो सेवा प्रदान गन े

हधैसर्तमा बस्नुपर्ो सेवा  ग्रहण गनेल ेग्राह्य पधन त्र्ो सेवा पाउनपुर्ो त्र्सकारणले आज र्ो बीच नाउाँमा छौ त्र्सकारणल े

हामील ेके भन्र्ाछौ ाँ भनेदखेी ५ परसेन्ट र्ा ६ परसेन्ट हामील ेबहेोररधदने त्र्सको लाधग एउटा बास्केटमा पैसा राख्न ेभला 

५ करोड ६ करोड १० करोड कधत भन्छौ ाँ तलेाई हामील ेजनु बैङ्कमा लोन धलन ेहामील ेसम्झौता गर्र्ा हुन्छौ ाँ त्र्ो लोन 

त्र्ो बैङ्कमा जम्मा गन े हाम्रो धकसानहरुल ेत्र्हााँ गएर धनजी क्षेत्रले त्र्हााँ ऋण धलन्छ त्र्हााँ गएर ऋण धलदााँखरेी अब 

उसले तपाईकंो ११ परसेन्ट ११ परसेन्ट कृधर् धवकास वैङ्कल ेअशलु्छ ऋण हामील े५ परसेन्टको रकम त्र्हीं जम्मा 

गररधदएपछी उले धकसानसंग ६ परसेन्ट मात्रै धलन ेर्स्तो खालको प्रवन्ि गन ेभनरे भन्र्ा हो त्र्सकारणल ेअको व्र्वस्था 

भर्ो भन ेत्र्सलाई हामील ेत्र्सरी धमलाउन खोज्र्ा हो त्र्सकारणले तपाईहरुले भन्नभुको कुरा म सम्मान गछुय। धकसानलाई 

राहत धदउाँ उत्पादन बढााँउ भन्न ेकुरा सकारात्मक कुरा छ  तपाईहंरुले गडुफेदका आिारमा भन्नभुा हो तर तपाईकंो वाक्र् र 

मेरो वाक्र् भेट मात्र ैनभाको हो कुरा त एउटै हो। सहुधलर्त धदने कुरै हो हाम्रो सबैको हनै ? त्र्सकारणल ेअधहल ेहामील े

जे प्रवन्ि गरेछ त्र्सैमा हामी सबैल ेधचत्त बुझाउनको लाधग  म अनुरोि गनय चाहन्छु। अब अको कुरा अधघ आईन ैसक्र्ा 

छ िरैे कुराल ेहनै अधसनाबाट  िेरै नोक्सान भएको नोक्सान भैरहन ेहाम्रो प्रदशे हो र्ा त त्र्स खालको स्टक्चर बनाईधदन ु

पर्र्ो टनलेहरु ग्रीन हाउसधभत्र खधेत गन ेबनाउनु पर्र्ो। साहै्र ठूलो तपाईकंो हाम्रो चक्लाबन्दीको रुपमा गदायखरेी त्र्ो कधत्तको 

सम्भव हुन्छ र्ा त्र्समा प्रदशेले सहर्ोग गनुयपर्र्ो र्ा तपाईकंो अधसना छल्ने मौसममा लगाउने बालीमा बढी जोड धदनपुर्र्ो। 

र्ा अधसना पररहाल्र्ो भने त्र्समा नोक्सान भर्ो भने त्र्सबाट कृधर् धबमा गरेर बाली धबमा गरेर गनुयपर्र्ो भनरे हामीले र्स 

पटक भनेका छौ ाँ। बाली पशपुकं्षी कधहल ेअस्ती भखयर तपाईकंो लमजङुको त्र्ो दोज ेदिुपोखरी गाउाँपाधलकामा सोत्राम भो 

दईु धतन सर् भेडा मरो त्र्ो दईु धतन सर् भेडा शार्द धतनहरुल े पश ुधबमा गरेको भए तलेे केही न केही राहत पाउथे। 

र्स्तो धबमा गन ेकुरामा सम्बधन्ित धबमा कम्पनी र हाम्रो जनु संस्थाहरु हुन्छन् धकसान हुन्छन् उधनहरुको धबचमा समन्वर् 

गरेर हामी बाली धबमाको र्ा पश ुधबमाको र्ा पंक्षी धबमाको प्रबन्ि र्स पटक सरकारले बोलेकै छ नीधत कार्यक्रममा आएकै 

छ त्र्स खालको प्रबन्ि हामी गछौ भन्न ेकुरा र्हााँहरुलाई  जानकारी गराउन चाहन्छौं। गत साल पधन र्ो कुरा उठ्र्ा धथर्ो 

र्सपटक पधन उठाउन ेभो  फेरी मलाई मैल ेत्र्ही बेला सोचेको पधन धथए र्ो ड्राफ्ट गन ेबेलामा र्ो कुरा  फेरी पधन उठ्छ 

होला भनरे हामील ेभन्र्ौ ाँ जनर्दु्ध राख्नेकी शसस्त्र संघर्य राख्न े म संधविान सभाको संधविान बनाउने बलेाको सन्दभय पधन 

संझन्छु। िेरै धववाद भर्ो एकथरी जनर्दु्ध भन्न ेसनु्नै नचाहन ेअको जनआन्दोलन मात्रै धकन भन्न ेजनर्दु्ध अगाधड राख्न ुपछय 
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भन्न ेमिशेील ेमिेशी आन्दोलन नराधखकन हुाँदनै भन ेजनजाती आन्दोलन पधन त राख्न पर्ो कमयचारी आन्दोलन राख्न ेधक 

नराख्न ेर्स्ता र्स्ता िरैे कुराहरु उठेपछी त्र्सधभत्र एउटा कम्परमाईज गरे संघमा नेताहरुको बीचमा पाटीहरुको बीचमा एउटा 

सम्झौता भर्ो त्र्ो भनेको सात सालमा पधन हधतर्ार उठ्र्ो अठार सालमा पधन नेपाली कागं्रसले धविोह गर्ो हधतर्ार 

उठाएको हो। सत्ताईस सालमा पधन झापा धविोह भर्ो त्र्धतखेर पधन हधतर्ार उठेकै हो। अब बाउन्न दखेी तपाईको  बैसठ्ठी 

सम्म ठूलो र्दु्ध भर्ो। त्र्सकारणले हामीले धबस धतसवटा अबजेधटभ थप्नेकी के गने भन्दाखरेी लामो छलफल हुाँदाखरेी अब 

र्ो पैसठ्ठी पैधतस छधत्तसको जनआन्दोलन पधन नभन्ने  छर्ाधलस सालको जनआन्दोलन पधन भन्न परो हनै बैसठ्ठी धत्रसठ्ठी 

सालको ऐधतहाधसक जनआन्दोलन पधन भन्न परो मिेशी आन्दोलन त्र्सकारणल ेजनआन्दोलन भधन्न सब ैशाधन्तपणूय 

आन्दोलनको प्रधतधनधित्व हनु्छ। शसस्त्र संघर्य भधन्न जनर्दु्ध पधन हुन्छ अठार सालको शसस्त्र संघर्य हुन्छ। सात सालको 

क्राधन्त पधन हनु्छ उता  तपाईकंो सत्ताईस सालको संघर्य पधन हुन्छ भनरे सल्लाह गरेर सहमधत गरेर जनआन्दोलन र जन 

शसस्त्र संघर्य भनरे संधविानमै उल्लेख भा हनुाले संधविानकै भार्ा प्रर्ोग गरौनत त्र्सो भए भनेर हामील ेसंधविानको भार्ा 

प्रर्ोग गरेको नत्र हाम्रो सरकारलाई जनर्दु्ध राख्ने कुनै आईतबार छैन कुन ैसमस्र्ा छैन। समस्र्ा भएर र्ो नगर्ाय होईन 

त्र्सकारणल ेर्समा पधन त्र्स ढङ्गल े बुधझधदनको लाधग राष्िै त्र्ो ठाउाँमा पधुगसक्र्ो अब संधविानम ैत्र्ो व्र्वस्था भा 

हुनाले त्र्सधभत्रको शसस्त्र संघर्यधभत्रको महत्वपणूय र्ो सात सालको क्राधन्त होला क्राधन्त भन्न ेगछौ हामी आन्दोलन भन्र्ाछौ ाँ 

तेलाई कधतल ेक्राधन्त भन्र्ाछ त्र्समा त्र्धतखरे उठेको हधतर्ार बाउन्न दखेी छपन्न सालमा उठेको हधतर्ार नपेालका ठूला 

शसस्त्र संघर्य र्ीधनहरु हनुधनत र्सको आफ्नो ग्राभेधटज छ आफ्नो गौरबगाथा छ त्र्ो बेललै कुरा हो तर त्र्सलाई हामील े

समधष्टगत रुपमा एउटा शब्दल ेसम्बोिन गन ेभनरे र्ो गर्ाय हो। र्समा माननीर्ज्र्हूरुल ेअन्र्था सोचेर र्ीधनहरुले र्सो गरे 

होई क्र्ा हो भनरे हाम्रो धनष्ठामाथी हाम्रो धवश्वासमाथी पश्न नउठाई धदनहुोला। अब अधन्तममा केही कुराहरु छुटेका छन ्

अधघ माननीर्ज्र्लूे भन्नुभो एकजना माननीर्ज्र्लूे भन्नुभो पोखरामा मेिो बसपाकय  बनाउने कुरा र प्रोभेधन्सर्ल बसपाकय  

बनाउन ेकुरा अधस्त धप्रन्ट भएर आएसी मलाई र्ाद भो छुधटहालछे र्ो बनाउन ैपन ेधचज छ र्ो वर्य त शरुु गनय पन ेधचज 

छ भनेको त्र्सलाई हामी हाम्रो बजेटको व्र्वस्थापन कहीं न कहीं हामी सम्बोिन गछौ। हामील ेभनेकै छौ हाम्रो र्ोजना 

अनुसार हधुन हो भनेदखेी प्रोभेधन्सर्ल बसपाकय  हामीले बनाउने मिेो बसपाकय  महानगरले बनाओस हनै त्र्सकारणले तपाईकंो 

र्स ढङ्गल ेतर र्ो नबनाईकन आजको पधब्लक िान्सपोटेसनलाई व्र्वधस्थत नगररकन सखुै छैन हामी फेरी काठमाण्डौ हुाँदछै 

हाम्रो पोखरा त्र्सकारणले काठमाण्डौमा केही पररणत हनुु भन्दा अगाधडन ैपोखरालाई व्र्वधस्थत गन ेभनरे हामील ेत्र्सैकारण 

हामील ेपोखरा  ररङरोडको कुरा उठाएका छौ ाँ। त्र्सै कारणले र्ो सपै हाईवेलाई तपाईकंो पोखरा बाधहर बाधहरबाट  एधक्जट 

गन ेभनरे भनेका छौ ाँ र र्ो व्र्वस्थापन गन ेभनेका छौ ाँ र ठाउाँ ठाउाँको नाकाहरु खलुा गन ेपोखराका आन्तररक सडकहरुलाई 

धवस्तार गरेर र्ो दइु हजार एक्काइसमा पोखरा इन्टरनेशनल एर्सपोटय बधनसके पछाधड सलल जाने गरेर जनु खालको धस्थधत 

हामीले कल्पना गर्र्ाछौ ाँ अब त्र्ो काममा नलाधगकन हनु्न र्सपटक हामीले केही काम प्रारम्भ गछौ। हामीसंग बजेटको 

साहै्र िेरै धलधमटेसन छ त्र्सकारणले ठूलठूलो गफ लाउन धमल्दनै सक्दनैौ ाँ हामी तपाईहंरुले फेरी हामीलाई भईूफुट्टा मन्त्रीहरु 

भधनहाल्नुहनु्छ केही धथएन केही धथएन ठूलठूलो गफ लाउन ेभन्नुहनु्छ। त्र्सकारणल ेगाली धकन खानु सरुुम ैहामील ेआफ्नो 

स्थाइ िरातलमा उधभएर काम गदायखेरी सबैको आलोचना पधन नहनुे हामील ेकाम गनय पधन सधक्न धस्थधत हुन्छ त्र्स ढङ्गल े

र्ो हाम्रो र्ोजनाधभत्र छदै ाँछ पोखराको सौन्दधर्यकरण गन ेपोखरालाई अधलकधत व्र्वधस्थत गन ेपोखराको डाउनटाउन रोडहरु 

तपाईकंो धमडटाउन रोडहरु सपै तलेाई व्र्वधस्थत गने फराधकलो बनाउने काम महानगर र हामीले धमलरे गनुयपनछे। त्र्सकारणल े

त्र्समा पधन हाम्रो र्थोधचत ध्र्ान पगुेकै छ र अको प्रधतपक्ष दलका माननीर्ज्र्हूरुल ेमहत्वपणूय केही कुराहरु राख्नुभो 

शाधलग्रामको अध्र्र्न गनुयपर्ो जाहजे कुरा हो। हामीले र्सबाट त्र्स ढङ्गले बुधझर्न खाली कालीगण्डकीलाई संरक्षण गन े

प्रवद्धयन गने भधनर्ो त्र्ो भन्दाखरेीनै दबेघाटको संरक्षण त्र्सैसंग जोधडएर आउाँछ। शाधलग्राम  धनमायण कररडोरको धनमायण 
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त्र्ही ाँधभत्र आउाँछ । माथी शफेोक्सणु्डो दखेी तलसम्म  गोसाईकुण्डदखेी तलसम्म तेसै परुा हनु्छ भधन्न धथर्ो। र्सलाई 

अधलकधत स्पेधसधफक रुपमा जानपछय भन्ने कुरा र्ो साहै्र राम्रो सझुाव हो। र्समा पधन प्रदशे सरकारको ध्र्ान आकर्यण 

भएको छ। अधस्त म मधुक्तनाथ हरेेरै आएको मधुक्तनाथ धवकास सधमधत र्ा संरक्षण सधमधत गठन गरेर त्र्सलाई तपाईकंो 

त्र्हााँको प्र्ाकेजको रुपमा त्र्सको व्र्वस्थापन गन ेत्र्सको संरक्षण गन ेर त्र्सको सौन्दधर्यकरण बढाउन ेकुरालाई हामील े

ध्र्ान धदनपुनछे। र्सपटक हामील ेनभनपेधन हामीले र्ो धफधलमधसटीको रुपमा मसु्ताङलाई डेभलप गने धजर्ोपाकय को रुपमा 

डेभलप गन ेभनेर त्र्ही प्र्ाकेजधभत्र तलेाई समेटेर लैजान ेभन्न ेसाथ हामील ेर्ो साहै्र िरैे लामो पोथा धकन बनाउन ेहाम्रो 

नीधत र कार्यक्रमहरुले तेसलाई अधल धसधमत  गनय खोज्र्ा हो। फेरी पधन तपाईलंे स्मरण गराईधदनभुो त्र्सकी लाधग िन्र्वाद 

धदन चाहन्छौ र दबेघाट संरक्षण सधमधत अलरेधड छदछै तलेाई प्रदशेको तफय बाट कसरी सहर्ोग गधनय भधन्न कुरामा मैल ेत 

भन्र्ाछु दबेघाट नपेालको साच्चनैै  हामीले महने्ि संस्कृत धवश्वधवद्यालर् धकन दाङमा खोल्र्ा होला भधन्न लालर्ो मलाई म 

अधस्त दबेघाटमा जााँदा दबेघाट साच्च ैरुपमा भन्दाखेरी नेपालको काशी हो। ठाउाँ त्र्स्तो रहछे त्र्सरुपल ेगत वर्य हामील े

बुझेनौ र्स वर्य बुझ्र्ाछौ ाँ तर त्र्हााँको संरचना संघल ेआफूसंग ैराख्र्ाछ हामीलाई धदर्ाछैन। त्र्सकारणल ेत्र्सको  अरु 

कुरामा के सहर्ोग गनय सधकन्छ त्र्स रुपमा अधलकधत सोचेका छौ हामीले त्र्सकारणल ेदबेघाटको संरचनामा हाम्रो सदासर्ता 

हुाँदाहुाँद ैपधन संरचनाको स्वाधमत्वको धहसाबल ेत्र्ो संघ सरकारसंग छ। संघ सरकारसंग ैधमलरे हामीले त्र्हााँ त्र्सको संरक्षण 

र सम्वद्धयनमा लालनुपने हुन सक्छ। र्सकारणल ेर्ी कुराहरु र्हााँहरु समक्ष राख।े माननीर्ज्र्हूरुल ेर्ो एउटा कुरा पधन भन्न ु

भर्ो खचय गन ेक्षमता तेरो छैन पक्कै पधन छैन भएको भए मैल ेअधहले नब्ब ेपरसेन्ट परु्र्ाउाँथे मेरो इच्छा हन्डे्रड परसेन्ट 

परु्र्ाउन ेधथर्ो। हाम्रो मन्त्रीज्र्हूरुको मधन्त्रपररर्दको इच्छा त हन्डे्रड परसेन्टै खचय गने धथर्ो धकन भएन कधहले कधहले के 

हुन्छ गद ैनगरेको सतुरे बसेको नसक्र्ा हुन्छ कधहले कधहले गदाय गदाय नसक्र्ा हुन्छ हाम्रो कुन होला माननीर्ज्र्हूरुलाई थाहा 

छदछै। गदाय गदाय कराउाँदा कराउाँदा हुाँदा  पधसना बगाउाँदा बगाउाँदा नभाको अब हामी माननीर्ज्र्हूरुले भन्नुभा जस्तै सि ै

संघलाई गाली गरेर हामील ेउन्मधुक्त पाउाँछ भन्ने सोचाइमा गण्डकी प्रदशे सरकार नभएको कुरा जानकारी गराउन चाहन्छु। 

सम्माननीर् सदन समक्ष तर तर जनतालाई र माननीर्ज्र्हूरुलाई र्थाथय धस्थधतको जानकारी गराई राख्न ुर्थाथय धस्थधतको 

सचूना प्राप्त गनुय सप्पै माननीर्हरुको सावयभौम माननीर्हरुको सावयभौम अधिकार हो। त्र्सकारणल ेगदाय खरेी त्र्ो अधिकारलाई 

हामील ेसधुनधश्चत गनुय पधन पछयधन त्र्सकारणले संघ सरकार प्रदशे सरकार धबचमा केके दरार भरैाछ केके समन्वर् भैराछ 

काहााँ कुरो कसरी बढीराछ संघ सरकारको माइन्डसेट कहााँधनर छ हामीले के खोधजराछौ ाँ हामीले धकन त्र्ो कुरा प्राप्त गनय 

सक्र्ाछैनौ ाँ गनुयपन ेकुरा धकन भरैाछैन सलु्टो गनुयपन ेकुरा धकन उल्टो उल्टो भरैाछ र्ो कुराको र्थाथय जानकारी गराउनु पछय । 

र्ो कुराको र्थाथय जानकारी गराउाँदाखेरी कुन ैअनुशासनको दण्ड लालदनै भन्न ेकुरा  मलाई लालछ धकनभन ेर्ो त जनताको 

सावयभौधमकताको कुरा हो। अधन सावयभौम जनताको सावयभौम प्रधतधनधि हामी त्र्सकारणल ेएउटा पाटीको मात्रै नेता होईन 

तपाईकंो मखु्र्मन्त्री तपाईहंरु पाटीको पधन पाटीमा कुनै कुनै पोष्टमा हुनहुोला तर हामी जनताल े धवश्वास गरेर पठाएको 

सावयभौम नपेाली जनताको प्रधतधनधि हौं। त्र्सकारणले त्र्ो हधैसर्तले हामीले आफ्नो कामहरु जनु जनु ठाउाँमा छ त्र्ही 

त्र्ही अनुसार गररराख्र्ा छौ ाँ। त्र्सकारणल ेत्र्ही भएर हामील ेसंघीर् सरकारले कमयचारी धदओस तपाईकंो बलेैमा व्र्वस्थापन 

नगररधदएको अधहले पधन कमयचारी व्र्वस्थापन गदायखरेी तपाईकंो प्रदशेमा र्ा स्थानीर् तहमा कमयचारी प्रमोशन हधुन ढङ्गल े

त्र्हााँ आकधर्यत ढङ्गल ेधकन पोधलसी बनाउाँदनै ?  र्ो कुरा भन्दाखरेी हामील ेकाम नगर्र्ा कुरालाई र्ो कुरासंग जोडन ्

धमल्दनै। हामीले वास्तधवक कुरा बताएको धकन काम गनय नसकेको र्सपटक भनरे आजका धदनसम्म कमयचारी नौसर् मत्रै छ 

प्रदशे सरकारमा पाउनपुन ेबाइस सर् जना होइन ?  भैसको बाइस सर् जाना भनरे अधन र्ो समस्र्ा बताउनधेक नबताउन े

र्ो र्ो बहानामा प्रदशे सरकार उधम्कनु हुाँदनै पाईदनै भनेर मलैे आफैलाई भधनसक्र्ा छु । त्र्सकारणल ेतपाईकंो त्र्ो भावनासंग 



13 
 

मेरो भावना त धमलेकै छ धन खाधल तपाईकंो समस्र्ा एउटाल ेएउटा  आफै तपाईकंो त्र्हााँ ठोधक्कधनमा छ अको बाधहरबाट 

हधेनयमा छ। हधेनय र ठोधक्कधनमा फरक रहछे त्र्धतमत्र ैफरक भको हाम्रो बुझाइको एङ्गल त्र्धत मत्र ैत्र्हााँ मत्र ैफरक भाको 

नत्र कुनै पधन फरक छ भधन्न लालदनै। संघीर् सरकार आर्ो संघीर् प्रणाली आर्ो हामी भन्र्ाछौ ाँ अब सरकार जनताको 

नधजक आर्ो सरकार जनताको नधजक आर्ो धक टाढा गर्ो ? टाढा गर्ो भन्छु मलैे संघीर् सरकारसंग मलैे त्र्ही गधल्त 

अब्जेक्सन गर्र्ा छु। िरैे पटक अन्तर प्रदशे पररर्दको बैठकमा म र्ो कुरा उठाई रहकैे छु चार पटक हामी बस्र्ौ ाँ चार पटक 

बैठकमा मैल ेर्ो कुरा उठाएको छु। त्र्ो भन ेके धहजो धजल्ला स्तरमा भएका सब ैधवकास ेअड्डाहरु धकन घटाईर्ो ७७ 

धजल्लामा धकन ३५ वटा राख्छ खानपेानीको? ७७ धजल्लामा धकन तपाईकंो जलािार संरक्षणको धकन बीस वटा राख्छ ?  
के संघीर् प्रणालीको ममय र्ही हो ?  अधन आज लमजङुमा खानेपानीको समस्र्ा धहजो लमजङुबाट हुधन जनताले आज 

गोरखा जानपुन ेहो ?  धक त्र्ो मसु्ताङको मान्छे आज पवयत आउनुपन ेहो ?  र्ो संघीर्ताको ममय धवपररत छ धक 

संघीर्ताको भावनासंग संगसंग ैगरैाछ ?  र्ो संघीर्ताको ममय धवपररत छ । र्ो संघीर्ताको भावना धवपररत छ । त्र्सको 
संरचना र धसद्धान्त धवपररत छ भनेर भन्ने धक नभन्न ेभन्र्ा हो। अधहल ेफेरी पधन भन्नपुछय नत्र नसच्चाईन्जले सम्म भधन 

राख्नपुछय। धकन र्ो हाम्रो अधिकारको कुरा हो त्र्सकारणल ेर्सपटक हामील ेत्र्ो कारणल ेपधन खचय गनय नसकेको कुरा 

मैल ेर्हााँ र्हााँ त भन्नपैछय तर अब सि ैर्ो गाथा गाएर र्ो कथा गाएर मात्रै र्ो धजम्मेवारीबाट र्ो प्रदशे सरकार मकु्त हुाँदनै 

भन्न ेकुरा पधन त्र्धतकै हके्का राखेर सचेतन ढङ्गल ेहामी काम गरीरााँछौ र अब हामी के गछौ र्ो र्ो वर्यदखेी जाहााँ जाहााँ 

तपाईकंो धजल्ला कार्ायलर्हरु खारेज भएका छन धत धजल्लाका कार्ायलर्ल ेप्रदशेका आफ्नै कार्ायलर् खडा गछय। जनतालाई 

अब टाढा जान नपन ेबनाउाँछौ हामी र हाम्रो नीधत र कार्यक्रम टाढा जान ेबनाउाँछौ हामी त्र्सकारणल ेहामी के गछौ 

जनशधक्तको व्र्वस्थापन गने भन्र्ाछौ र्ो सम्माधनत सदनले पास गररधदएको छ ऐन बनाईधदएको छ अब तपाईकंो स्टाफ 

कलेजबाट धनरन्तर रुपमा स्टधड गरेर संघीर् शासनको भावना मतुाधवक संचालन हुन ेकुरा कमयचारी पररचाधलत हुन ेढङ्गल े

हामी धवकास गछौ र जनशधक्तको धवकास गन ेकुरा प्राधवधिक जनशधक्तको धवकास गन ेकुरा कार्ायलर् संरचनाको डेभलप 

गने कुरा स्थापना गन ेकुरा धनमायण गन ेकुरा गरेर र अनुगमन प्रणालीलाई  प्रभावकारी बनाएर प्रभावकारी मखुल ेमात्र होईन 

एक्सन रुम त्र्सैको लागी स्थापना भएको हो। भ्रष्टाचार धनवारणको लाधग र्ो धवकास धनमायणको कामहरुको अनगुमनलाई 

स्थापना गररएको हो। हलेो धसएम धकन गरेको जनतासंगको सम्बन्ि धनरन्तर रधहरहनुपछय प्रदशे सभा र प्रदशे सरकारको आज 

संघीर् शासन प्रणालीमा जनताबाट टाढा भएर हामी हाम्रो शासन प्रणाली चल्न सक्छ ?  जनताको दुुःख तत्कालको दुुःख 

धपर मकाय गनुासाहरु नसनुरे कानमा तले हालेर बस्न धमल्छ ? धमल्दनै त्र्सकारण त्र्ो भावनालाई त्र्ो समस्र्ालाई उजागर 

गनयको लाधग हामीले थाहा पाउनको लाधग र्ो सम्माधनत सदनमा सभा साम ुहामीले र्ो र्ो कामहरु गररर्ौ ाँ भनरे जानकारी 

गराउनको लाधग पधन हलेो धसएम कार्यक्रम संचालन गरेका छौ ाँ। त्र्सबाट पधन िरैे समस्र्ाहरु हामीले समािान गरेका छौ ाँ। 

तत्कालका जनताका समस्र्ाहरु गनुासाहरु सम्बोिन गरेका छौ ाँ। संघीर् शासन प्रणाली र्ही भन्छ। जनताको नधजक बसेर 

जनताको सेवा गर हामील े त्र्ही काम गर्ायछौ। त्र्सकारणल ेगदायखेरी अरु र्ो  वर्य आधथयक वर्य कधमङ आधथयक वर्य 

७६/७७ मा हामील ेहाम्रो खचय गने संस्थागत क्षमताको धवकास गनयको लाधग संरचनागत क्षमताको धवकास गनयको लाधग 

जनशधक्तको धवकास गनयको लाधग हामी भरमलदरु प्रर्त्न गरेका छौ ाँ। र्सपटक हाम्रो बजेट त्र्तैधतर लधक्षत छ। त्र्सकारणल े

तपाईहंरुल ेधवश्वास गनुयस र हनेुयस एकपटक र्ो एक वर्य फेरी हनेुयस र्ो गएको वर्यत हामी सबैलाई थाहा छ हाम्रो समस्र्ा 

त्र्सकारणले हामीले आफ्नो खचय पूाँधजगत खचय गने क्षमताको धवकास आजको हाम्रो प्रमखु चनुौधत हो। त्र्सकारण त्र्सको 
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धवकास गनयको लाधग प्रदशे सरकार दृढ संकधल्पत छ भन्न े र्ो सम्माधनत सदन समक्ष म जानकारी गराउाँन चाहन्छु र माननीर् 

सदस्र्ज्र्हूरु ल ेउठाउनु भएको भ्रष्टाचार धनर्न्त्रणको कुरा जनु छ हामील ेभनकेा छौ ाँ भ्रष्टाचार धनर्न्त्रणको लाधग हामील े

पधहलो कुरा हामील ेशसुासन ऐन बनाउन ुपर्र्ा छ। र्ही शसुासन ऐन बनाउन ुपर्र्ा छ र्ही ई गभनेन्सको ऐन बनाउन पर्र्ा 

छ। िेरैको ऐन पधहले कानूनी प्रवन्ि गनुयपर्र्ो। त्र्स पछाधड संरचनागत प्रवन्ि गनुयपर्र्ो त्र्स पधछ संस्थाहरु स्थापना 

गनुयपर्र्ो। त्र्सलाई प्रभावकारी ढङ्गले पररचालन गनुयपर्र्ो स्रोत र सािनले सम्पन्न गरेर िेधडङले सम्पन्न गरेर त्र्सका 

माध्र्मबाट हामी भ्रष्टाचार धनर्न्त्रण गनय चाहन्छौ। मलाई लालछ ई गभयनेन्समा गर्ो भन ेहाम्रो िेरै कुराहरु भ्रष्टाचार स्वात्त ै

िेरै घट्छ भन्न ेलालछ धकनभने ई गभयनेन्सबाट मालपोत तपाईकंो ई सेवाबाट मोबाईलैबाट धतधदयर्ो भन ेर्ा तपाईकंो पानीपोत 

र्ा तपाईकंो अको के के होला के के होला सब ैकुरा भर्ो भने कमयचारीसंग माउथ टु माउथ गरेर आमन ेसामन ेगरेर र फेस 

टु फेस गरेर बाझ्न परेनधन बोल्न परेननी अधन त्र्हााँ उसको घसु धलन ेकुरा आधथयक अधनर्धमतता गन ेकुरा काम तलमाथी 

गने कुरा  कहााँ हनु्छ र त्र्सै स्वत्त ैिेरै घधटहाल्छ। त्र्सकारणल ेहाइटेकमा नगैकन सेवा प्रवाहको तररकालाई हाइटेकमा 

व्र्वधस्थत बनाएर नलधगकन र्ो भ्रष्टाचार भन्ने कुरा गीत गाएर मात्र ैहुन्न। ठीकै भन्नुभाछ माननीर्हरुल ेभ्रष्टाचार गधदयन 

अब गनय पधन धदन्न भन्न ेकुरा  नारा मात्र ैनहोस भन्न ेकुरा म सम्मान गनय चाहन्छु। हामीलाई नाराका लाधग नारा लगाउन 

खोज्र्ा होईन मलैे भने ड्राधफ्टङ गने साथीहरुलाई र्ो शब्द ैनराखौ भ्रष्टाचार धनर्न्त्रण गन ेकुरा राखौ भन्दाखरेी धजरो टोलरेन्स 

भधन्न तर कमयचारील ेघसु खाईराछ टुलटुुल ुहने ेमन्त्रीहरुल ेघसु खाईराछ टुलटुुल ुहनेे अधन र्हााँ कुन ैपदाधिकारीले तल माथी 

गररराछ टुलटुुल ुहनेे हो भन ेधजरो टोलरेन्स धकन भन्ने ? प्रर्त्न गनुयपर्र्ो धन हामील ेप्रर्त्न गदाय गदाय गदाय भएन भन ेत्र्ही 

कुरा जानकारी गराउन ेहाम्रो सम्माधनत संसदमा त्र्ो कुरा जानकारी गराउाँछु मलै ेतर म प्रर्त्न गछुय। गण्डकी प्रदशे सरकारल े

त्र्ो प्रर्त्न गछय। भ्रष्टाचार र्स पटक मापन गनुय र्ो वर्य कधत छ अको एक वर्यपधछ कधत घट्छ त्र्धतखरे प्रश्न उठाउनुहोला 

गडुफेदका आिारमा मैल ेर्ो काम गछुय। त्र्सकारणले र्ो र्समा माननीर्हरुलाई अस्वस्थ्र् हुनहुोला मैल ेअनुरोि गनय 

चाहन्छु। हामी त्र्सका लाधग मेरो हाम्रो सोचाई के छ भन ेएक्सन कधमधटका रुपमा भधूमका खेल्नु पछय। ई-गभयनने्सका रुपमा 

भधूमका खेल्न ुपछय र्सको लाधग हामील ेगरुु र्ोजना पास गररसक्र्ा छौ ाँ। अब त्र्समा ऐन बनाएर हामी अगाधड बढछौ ाँ। 

त्र्सको लाधग पधन चाधहने फेरी उधह गााँठो छ। र्सैले रोकीराछ हामीलाई त्र्सको लाधग काम गनयको लाधग हामीले एउटा 

अबैिाधनक सल्लाहकार पधन मनोधनत गर्र्ा छ प्रदशे सरकारल े त्र्ो र्एुई गभयनने्टसंग कुराकानी गनयको लाधग त्र्ो ई-

गभयनेन्सको काम गने कन्सलटेन्सी कम्पनी जमयनको कम्पनी धस्वजरल्र्ाण्डको कम्पनीसंग कुराकानी गनयको लाधग र हामीलाई 

कोअधडयनेशन गनयको लाधग हामीले त्र्ो धनणयर् पधन गर्र्ाछौ ाँ। त्र्सकारणल ेर्ो पााँच वर्यधभत्र सक्नपुछय पााँच सात अरब पैसा 

लालछ। त्र्सकारणल ेर्ो काममा हामील ेशरुुको धदनमै शरुु गर्र्ा हो। अधहले सम्म धनरन्तरता भन्र्ा के भन ेकाम शरुु गर्र्ा 

छ केही दधेखर्ाछैन अधन तपाईहरुलाई लालनु स्वभाधवकै हो माननीर्ज्र्लूे प्रश्न उठाउनु स्वभाधवक हो  के भन्र्ा छ के भन्र्ा 

छ धनरन्तरता भधनराछ कामै केही भाछैन कहााँ धनरन्तरता कामै शरुु भाछैन के धनरन्तरता हनु्छ भनरे प्रश्न उठाउन ुस्वभधवक 

हो। हजरुको मधल्टनेशनल मधल्टकल्चरल त्र्ो धभलेजको कुरा गर्र्ाछौधन हामीले हामील े धनरन्तरता धकन भनेको हामील े

कार्यदल बनार्ौ ाँ त्र्ो ठाउाँ पधहचान गन ेभन्र्ौ ाँ ठाउाँ पधहचान गर्र्ो ठाउाँको धसफाररस गर्र्ो अब तपाईकंो ठूलाकोट भन्र्ो 

रामकोट भन्र्ो कास्कीकोट भन्र्ो परुनकोट पाउाँदरुकोट भन्र्ो सब ैकुरा हदेायखरेी कन्सलटेन्सहरुसंग सल्लाह गदायखरेी अब 

सब ैकुरो धमल्दा भन्दाखेरी परुानो पाउाँदरुकोटन ैधठक हुन्छ भनेर पाउाँदरुकोट धनणयर् गरेछौं हामील ेअब हाम्रो साथीहरुको गााँउ 

पाउाँदरुकोटमा बनाउाँछौं हामी तर पाउाँदरुकोटमा बनाउाँदाखेरी र्समा पधन हामील े कुन धनणयर् गरेका धथर्ौं कधत त्र्हााँको 

वडाध्र्क्षहरुल ेकराईराख्नु भाथ्र्ो कास्कीकोटको र्ा उताको हामै्र प्रदशेमा हुनपुर्र्ो हामै्र ठाउाँमा हनुुपर्र्ो भनेर हामील ेिेरै 

कुराहरु धनमायण गदायखेरी त्र्हााँको भगूोल टोपोग्राफी सपै कुरा हनेयपर्ो र आजका धदनसम्म प्रदशे संघीर् सरकारले फेरी भन्न े
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धक नभन्न ेसंघीर् सरकारल ेत्र्ो र्ा त हामीलाई हाम्रो नाउाँमा त्र्ो लालपजुाय बनाईधदनु पर्र्ो र्ा हामीलाई त्र्ो अनुमधत 

धदनुपर्र्ो र्ा भोगाधिकार हामीलाई हस्तानान्तरण गनुय पर्र्ो त्र्ो गर्र्ा छैन। िेरै पटक ओहोर दोहोर भाछ हाम्रो कुरा मन्त्रीधज 

हामै्र स्र्ाङ्जाको हनुुहुन्छ हामै्र गण्डकी प्रदशेको हुन्छ म गछुय भन्नुहनु्छ तर के ल ेरोक्र्ाछ थाहा छैन। र्स्ता अनधसन तपाईकंो 

हाम्रो पहाडहरु तपाईकंो आइस वगयहरु िेरै छन्। र्सको जानकारी मलैे तपाईहंरुलाई राख्नु पधन मेरो कतयव्र् ठान्छु मलै े

त्र्सकारणल ेत्र्सलाई िरैे अन्र्था नधलनुहोला माननीर्ज्र्हूरुल ेर हामील ेके भन्र्ाछौ ाँ प्रदशे प्रहरी व्र्रुो अनुसन्िान व्र्रुो 

बनाउन ेभन्न ेकुरा छ। संघीर् सरकारले त्र्हााँ पधन फेरी जानझले गर्ो र्ो कुरा पधन तपाईलं ेर्ो सम्माधनत सदन समक्ष मलै े

जानकारी गराउन पछय। तेश्रो अन्तर प्रदशे दोश्रो अन्तर प्रदशे पररर्दको बैठकमा गहृ मन्त्रालर्बाट प्रस्ताव पेश हुाँदाखरेी प्रदशे 

प्रहरी व्र्रुो भनरे लेख्र्ो कहााँ छ प्रदशे प्रहरी व्र्रुो प्रश्न उठाईहाल ेमैल ेअधन गहृ सधचव अलमधलनु भर्ो। प्रहरी अनुसन्िान 

व्र्रुो त्र्ो प्रदशेको एकल अधिकारको कुरा हो। अधन तपाई ंअधहल ेप्रहरी सङ्गठनधभत्र अनुसन्िान व्र्रुो खोल्न ेकुरो गनुयभाछ 

र्ो प्रस्ताव धफताय धलईहाल्नुस धफताय धलईहाल्नुस र्ो के भन्छ हाम्रोबाट हटाईहाल्नु प्रदशे अनुसन्िान व्र्रुो हाम्रो आफ्नै एकल 

अधिकारको कुरा हो। त्र्ो हामील ेबनाउाँछौ र प्रोब्र्ाब्ली प्रदशे अनसुन्िान व्र्रुो होस अरु शाधन्त सरुक्षाको बारेमा अनुसन्िान 

गन ेपधन होला अरु अनुसन्िान पधन गधनय होला तर त्र्सको मखु्र् काम मलैे भन्छु र्ो भ्रष्टाचारको तपाईकंो अनुगमन गन े

सारा गने र तलेाई धनर्न्त्रण गनयको लाधग एउटा पावरफुल र्धुनटको रुपमा त्र्सलाई धवकाश गनुयपछयधक भन्ने मेरो सोचाई छ। 

त्र्ो धविेर्क आउाँदाखरेी तपाईहंरुले र्हााँ छलफल गरेर हामीले धमलेर गरौला तर कसरी लजैाने भन्न े कुरा माननीर् 

सदस्र्ज्र्हूरुको िरैे महत्वपणूय भधूमका हुन्छ। धत सप ैर्स्ता केही संरचनाहरु हामील ेबनाउ जसले गदायखेरी हामील ेर्ो 

तलमाथी हुन ेकुरा अधनर्धमतता हुने कुरा भ्रष्टाचार हनुे कुराहरुलाई बलेमैा धनर्न्त्रण गनय सकौं त्र्सको लाधग पधन हामी 

लाधगरहकेो कुरा र्हााँहरु समक्ष जानकारी गराउन चाहन्छु। अब गण्डकी र्धुनभयधसटी र धज.आइ.धट.को बारेमा पधन प्रश्न उठ्र्ो 

म माननीर् सदस्र्हरुलाई के भन्न आग्रह गनय चाहन्छु भन ेआिारभतू तथा माध्र्धमक तह सम्मको धशक्षाको प्रवन्ि स्थानीर् 

तहलाई त्र्ो भन्दाखरेी आज चधलरहकेो बाह्र कक्षा सम्मको सप ैधवद्यालर्हरुको धजम्मा त्र्हााँको स्थानीर् तहलाई हो हाम्रो 

होईन। त्र्सकारणले माननीर् सदस्र्हरुले पधन त्र्ो माग मालदाखेरी र्ोजना मालदाखरेी फलाना धवद्र्ालर्मा कोठा बनाईदउे 

फलाना धवद्र्ालर्मा र्स्तो गराईदउे कम भन्नुहोला जहााँ समस्र्ा छ, एक्सधिम समस्र्ा जहााँ छ, त्र्हााँ हामी हछेौ धन। 

आफ्नो प्रदशेधभत्र धकन नहधेनय हामी गछौं तर त्र्हााँ हाम्रो पधहलो प्रार्ोररधट के भन ेत्र्ो त स्थानीर् तहल ेप्रवन्ि गनय पर्ोधन 

हाम्रो उच्च धशक्षा प्रदशे धवश्वधवद्यालर् प्रदशे पसु्तकालर् प्रदशे संग्राहलर् उच्च धशक्षा भनेको टनेल ईधन्जधनर्ररङ्ग पधन 

पछय भन्ने जानकारी गराउन चाहन्छु। र्सकारणले गण्डकी र्धुनभयधसटी जो हामीले खोल्न खोज्र्ाछौ ाँ त्र्ो आजको धशक्षा 

प्रणाली भन्दा अधल बेललै खालको धशक्षा प्रणाली गरौ हामी तलेाई अफ टेस्टीको आिारमा चलाउाँ हामी हामीले ढ्र्ाक्क 

ढ्र्ाक्क मखु्र्मन्त्री  कार्ायलर् र र्ा धशक्षा मन्त्रालर्लाई तपाईकंो अधहल े धटर्कुो भागवण्डा गर्र्ा जस्तो र्ा दश वटा 

र्धुनभयधसटीको दश वटा ठाउाँमा तपाईकंो को को उपकुलपधत बन्ने को को रधजष्टार बन्न ेभनेर अधहल ेपाटीहरु बीचमा  

भागबण्डा गर्र्ा जस्तो  त्र्सो धबल्कुल नहनुे गरेर बोडय अफ रधजधष्टको  आिारमा संचालन गधनय गरेर ल्र्ाउनी भन्र्ाछ। 

त्र्सकारणल ेगदाय त्र्ो संचालन गधनय त्र्समा एट्टी परसेन्ट प्राधवधिक धवर्र्को पढाई हुन ेथेउरोलोधज दखेी धलएर धफलोसोपी 

दखेी धलएर म्र्ानेजमेन्टलाई तपाईको सोसल साइन्स पधन पढाई हुन्छ त्र्हााँ तर धतनको भार कम राख्ने धकन त्र्सको लाधग 

त अरु ठाउाँमा बग्रेधल्त 

धवश्वधवद्यालर्हरु छ। बग्रधेल्त क्र्ाम्पस छ हामीले धकन त्र्समा धचन्ता धलन ुपर्र्ो तर क्वाधलटीको लाधग मात्रै हामी  केही 

केही ठाउाँहरु राख्छौ ाँ त्र्सको र त्र्सको त्र्ो अब भोकेशनल िेधनङ नगररकन धशक्षालाई हाम्रो जीवनसंग नजोधडकन धशक्षालाई 

हाम्रो बजारसंग नजोधडकन धशक्षा प्रणाली धसपलाई हाम्रो उद्योग उद्यमसंग नजोधडकन हाम्रो व्र्वसार् नजोधड समाज नजोधडकन 
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र्ो रोजगारको समस्र्ा हल 

ट्र्ाक्क ट्र्ाक्क हल गद ैजान्छु स्वरोजगारको समस्र्ा हल हुद ैजान्छ भन्न े कुरा पधन कथा रहछे। कथा त हामील े

भोधगसक्र्ौधन गत वर्य मैल ेपचास हजार स्वरोजगार रोजगार धदन्छौ ाँ एकलाख स्वरोजगार स्थापना होला भन्न ेहाम्रो अनमुान 

धथर्ो के अनमुान धथर्ो दईु चार वटा ठुला मगेा धबजलुीको प्रोजके्टहरु शरुु होलान दईु चार वटा हामील ेराखेका कुरालाई 

संघ सरकारल ेसहर्ोग गररदलेा शरुु होला गाई फारम शरुु होला अरु केही फाराम शरुु भ ैहाल्ला त्र्ो हदुााँखरेी धहसाब 

धकताब रफ्ली गदायखेरी चाधलस पचास हजार त पलुन सक्छ भन्ने भो  अब एक पटक लेखेर ल्र्ाउाँ र्सपटक हामील ेभननेौधन 

त्र्सकारणले त्र्ो सम्भव रहने त्र्धत चाडै र्ो एक वर्यको सरकारले काम चलाउ बच्चा सरकारल ेत्र्ो धचज सम्भव रहनेछ 

तर हामील ेअधहल ेपधन अरु प्रदशेल ेभन्दा िेरै गर्र्ा छौ भन्न ेलालछ  मेरो दाबा हो दईु सर् धत्रहत्तर वटा होमस्टेमा ल दईु 

दईु जाना भो भने कधत भो ल धहसाब गरौ ाँ त्र्ो एउट  दईु सर् धत्रहत्तरमा कमसेकम दश घर त कधम्त धमधनमम छ। दईु सर् 

सत्ताईस सर् सत्तरी सत्ताईस सर् धतस धतस घर भो धन त्र्हााँ सत्ताईस सर् धतस  घर भो सत्ताईस सर् धतस घरमा दश जाना 

भो भन ेत्र्हााँ सत्ताईस हजार धतन सर् त भर्ो त  एकजनालाई तर एउटा घरमा  एउटा घरमा दईु जाना मात्र ैभर्ो भन े

त्र्सको डबल गनुयस मखु्र्मन्त्री स्माटय धभलेज बनार्ौ ाँ। छधत्तस वटा त्र्समा पचास पचास जानाको धकसानको समहु बनाउन े

भन्र्ाथ्र्ो एउटा समहु पचास जानाको हुन्छ। एउटा गाउाँमा दईुवटा समहु पधन हुन्छ धतनवटा भजुङु जस्तो गाउाँमा धतनवटा 

समहू पधन हनु सक्छ। धतनवटा समहू भर्ो भन ेडेढ सर् जाना त्र्ही खपत भो त्र्ोसंग तपाईकंो त्र्सको इफेक्टमा खोल्न े

कुराहरु सेल्फ इम्प्लोइमेन्ट भनौं हामी होमस्टे स्थापना गरेको कारण वरीपरी गाई पाल्न ेभैसी पाल्ने दिु बधेच्न र्ा त घ्र् ू

बेधच्न र्ा बाख्रा बोका बेधच्न खसी बेधच्न कुखरुो बेधच्न र्ा साग बेधच्न आधद ईत्र्ाधदले गरेर जङ्गलको न्र्रुो धटपेर ल्र्ाएर 

त्र्ो बेधच्न गदायखरेी सार्द त्र्सको स्वरोजगार प्राप्त गने कुराहरु पधन िरैे होलान् त्र्सको धहसाब धकताब हामीसंग अधहल े

सम्म छैन भैसक्र्ा छैन र हामील ेआठ सर् चौधतसवटा फारामहरुलाई बााँडेका छौ ाँ त्र्ो फामयमा  दईु जाना छ भने कुन ैफामय 

त कम्पनीको रुपमा छ कुनै फामय तपाईकंो समहूको रुपमा छ कुन ैफामय सहकारीको रुपमा छ व्र्धक्तको थोरै थोरै छ। त्र्हााँ 

कमसेकम धतन चारजाना काम गरररहकैे छन् त्र्हााँ त्र्सको धहसाब गदायखेरी केही न केही त आर्ो धन ठोस रुपमा र्सरी 

तपाईकंो दश पन्र हजारलाई र्सपटक हामील ेइम्प्लोइमने्ट जेनरेट गरेको गण्डकी प्रदशे सरकार मात्र ैहो। र्धत होकी हामीसंग 

ठूलो कारखानाहरु छैनन् अधहल ेपधन त्र्सकारणले हाम्रो धजधडधपमा हाम्रो र्ोगदान एकदमै कम भएको कारण त्र्ो हो। 

अधहले हामी राजस्व हाम्रो घटद ैजाधन जनसंख्र्ा घटद ैगर्ो भन्छ सेन्टर तथ्र्ाङ्कले त्र्सकारणले गदायखरेी हामी धकन 

खधुम्चस मररच आफ्न ैरागले भन्छ गण्डकी प्रदशेल ेधकन थोरै पार्ो भन्दाखेरी हाम्रो जनसंख्र्ा घट्द ैगर्ो सानो छ त कहााँ 

पाउाँछ भन्र्ाछ अ. अ. भनरे बस्न पर्ाय छ जधतसकैु हामील ेभन ेपधन के गछय एउटा क्राइटएररर्ा बनाउाँदाखेरी त्र्स्तो भाछ 

त्र्सकारणल ेर्स्तो त चनुौधतको बीचमा पधन हामील ेजे कामहरु गररराछौ ाँ  अब अधहल ेहामीलाई धवश्वास छ र्स पटक 

खचय जधत गरेन भन ेपधन संघ सरकारले हामीलाई प्रश्न गनय सहुाउाँदनै। हामी पधहलो पटक सरकार बनाएका छौ ाँ िेरै कुराको 

अभाव छ शनू्र्बाट शरुु गर्र्ा छौ ाँ। सब ै धचजले सम्पन्न अठ्ठाइस अट्चाधलस हजार कमयचारी लवालव भएर मन्त्रालर् 

खचाखच भररएको संघ सरकारल ेगरररहकेो आजको कालीगण्डकी कररडोरको हालत हनेुयस्त तपाईलं ेकही गण्डकी प्रदशेमा 

कही मध्र् पहाडी लोकमागय र्सबाट दनादन डोजर बधनराखेको दखे्नु भाछ थोरै मात्र ैपोखरादखेी तपाईकंो पवयतको ठाउाँमा 

मात्र ैलमजङु परुा पाटो बन्द छ। कास्कीको परुा पाटो खलुेकै छैन अधन उसको खचय कधत छ पचास परसेन्ट भन्दा कट्र्ा 

छैन। हामीले पचास परसेन्ट परु्ायउदा उल्ले हन्डे्रड परसेन्ट परु्र्ाउनु पर्थ्र्ो। हामील ेपधच्चस परसेन्ट परु्र्ाउाँदा उल्ल ेपचास 

परसेन्ट परु्र्ाउनु पर्थ्र्ो। हामीले त अब खचयको धहसाबले पैसा तपाईकंो ररधलजको धहसाबल ेपचास परसेन्ट हाम्रो नाधघसक्र्ा 

होला तर कोलेधनकाबाट धहसाब गदायखरेी जे हुन्छ त्र्सको आिारमा मात्र ैहामी थोरैमा छौं एकधतस परसेन्टमा छौं अधहल े
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हामी त्र्सकारणल ेगदायखेरी तर त्र्समा पधन हामी सन्तोर् त छैनौधन हामील ेगनय सकेनौ ाँ भन ेहामीलाई अधलकधत धहनताबोि 

भैरहकैे छ। फेरी पधन गनय पाए हुन्थ्र्ो भन्न ेछ त्र्सकारणले माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुलाई म के भन्न चाहन्छु भनदेखेी हामी जे 

उद्देश्र्कासाथ काम गररराछौ ाँ तपाई ंहामी सबैको म त अधहले िरैे माननीर्हरुको कुरा सनुे हनै, अब बोल्दाखेरी सत्ता पक्षको 

प्रधतपक्षको तफय बाट बोल्नभुो तर कुरा एउटै ठाउाँमा छ, भन्छु मलैे कुरा एउटै ठाउाँमा छ । कसैले तपाईकंो आलोचनाको 

कोणबाट भन्र्ा होला कसैल ेगनुासोको कोणबाट भन्र्ा होला कसैले सझुावको कोणबाट भन्र्ा होला कसैल ेसमथयनको 

कोणबाट भन्र्ा होला तर कुरो के हो गण्डकीको सम्वधृद्ध चाधहर्ो। हाम्रो आधथयक वधृद्ध दर दश परसेन्ट धक कधत परु्र्ाउाँछौ ाँ 

भन्नुभाछ त्र्ो प्रश्न गनुय जार्ज छ। धकनभने शंका उठ्छ हामीले र्ो वर्य छ परसेन्टले आधथयक वधृद्धदर गने भन्र्ाथ्र्ौ ाँ तर सात 

परसेन्ट हाधशल गर्र्ाछौ ाँ सेभने पोइन्ट धजरो धसक्स परसेन्ट हाम्रो छ। अधहले तै हामीले जे इधन्डकेटरहरु बनाएका छौ ाँ जे 

मापदण्डहरु बनाएका छौ ाँ त्र्ो भन्दाखेरर अबको चार वर्य पाचाँ वर्य पधछ हाम्रो प्रदशेको वधृद्धदर एघार परसेन्ट पलुन ेहामील े

धहसाब धनकालकेा छौ ाँ तर एघार परसेन्ट धकन भधनराख्न ेहामील ेदशै परसेन्ट भन ेदश परसेन्ट भन्र्ाछौ ाँ हामील ेत्र्ो र्धद दश 

परसेन्टको  दरले हामील ेदश परसेन्टमा परु्र्ाउन सकेनौ ाँ भनेदखेी एघार सर् बर्ानब्ब ेडलर प्रधत व्र्धक्त आम्दाधन भएको 

प्रदशेल ेअबको चार वर्य पाचाँ वर्य  धभत्र दईु हजार परु्र्ाउन गाह्रो छ। त्र्सको पधन आफ्नो धनर्म छधन त्र्सकारणल ेत्र्ो 

परु्र्ाउनको लाधग हामीले गररबी सात परसेन्टमा झानय पर्र्ो अको दश वर्यमा दईु परसेन्टमा झानय पर्र्ो दईु परसेन्ट भनेको 

शनु्र् बराबर हो भन्ने मान्ने दईु परसेन्ट एक परसेन्ट त्र्स्त ै हो 

भन्ने बुधझन्छ। त्र्सकारणले गदायखेरी आधथयक वधृद्ध दर दश/एघार त्र्ो हाराहारीमा बस्र्ो भन ेहामील ेदश वर्यधभत्र एउटा 

वन्डरफुल तपाईकंो प्रोस्पेररटी हाधशल गनय सक्छौ ाँ भन्न ेहो। त्र्सकारणले र्ो र्ो सपै कुराहरु उत्पादनमा जसरी जोड धदईराछौ ाँ। 

हामील ेसशुासनमा जसरी जोड धदईराछौ ाँ हामील ेभ्रष्टाचार धनर्न्त्रण गन ेजे कुरा गररराछौ ाँ। र्ो आर्ोजनाहरुको अनगुमनमा 

जे कुरा मलू्र्ाङ्कन प्रणाधललाई प्रभावकारी बनाउन ेभनेर भन्र्ाछौं हामील े हाम्रो उत्पादनलाई ररसचयसंग जोड्न पर्र्ो 

उत्पादनलाई हाईटेकसंग जोड्ज पर्र्ो भनेर जे कुरा भधनराछौ ाँ। र्ो कुराल ेगदायखेरी हामील ेर्ी कुराहरु जनु प्राप्त गनय सक्छौ ाँ 

भनेर मलैे भन्र्ा हनै र्ो प्लानरहरुले र केही इकोनोधमक्स्टहरुले हामीलाई र्ो तथ्र्ाङ्क दकेो ल र्ो र्ो गनय खोज्र्ाछौ ाँ हामील े

र्ो र्ो चाधहन्छ हाम्रो धस्थधत स्टाटस र्ो छ। अधहल ेहाम्रो स्टाटस पत्र हरेेर उधनहरुले र्ो काम गर्र्ा हो। त्र्सकारणल े

गदायखरेी माननीर् सदस्र्ज्र्हूरु हाम्रो र्ो गौरबपणूय चौंथो अधिवेशनमा आधथयक वर्य २०७६।०७७ को जो नीधत र कार्यक्रम 

प्रस्तुत गन ेक्रममा माननीर्ज्र्हूरुल े जे कुरा उठाउनुभाछ सब ैमाननीर्हरुको भनाईलाई मलै े धशरोपर गद ैआत्मसात गद ै

कधतपर् कुराहरु हामी कानूधन रुपमा सच्र्ाउन ुपनछे। कधतपर् संसथागत धवकाश गनुयपनछे। कधतपर् संरचनागत धनमायण गनुयपन े

छ। कधतपर् जनशधक्तको धवकाश गनुयपने छ। कधतपर् पक्षमा आफै सदाचार हुनुपने छ  सदाचारको एउटा नमनुा बनेर अगाधड 

बढनुपने छ। र्ो सब ैकुरामा अगाधड बढ्नको लाधग र्हााँहरु सबकैो सदासर्ी र्ो आधथयक वर्यमा पधन साथ समथयन रहनछे 

भन्न ेधवश्वासकासाथ हाम्रो गण्डकी प्रदशेमा जनु खालको एउटा धवकासको लाधग जनु खालको सोधलडाररधट छ त्र्ो कार्म 

रहोस र्ही कुरा माननीर् सदस्र्ज्र्हूरुसंग सम्माननीर् माननीर् सभामखु माफय त धनवेदन गदैं र्ो छलफलमा भाग धलएर 

आफ्नो महत्वपणूय रार् सझुाव आलोचना धटप्पणी गनुयहुने सम्पणूय माननीर्हरु र धसङ्गो हाउसप्रधत प्रदशे सरकारको तफय बाट 

धशर धनहरुाएर तपाईहरुको सम्मान गद ैम आफ्नो भनाई अन्त्र् गन ेअनुमधत चाहन्छु । िन्र्वाद ।  

 

िाननीर् सभािुख  
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माननीर् सदस्र्हरु, अब र्ो छलफल र्हीं समाप्त हुन्छ। माननीर् सदस्र्हरु, अब म माननीर् सदस्र्, श्री धवष्ण ुप्रसाद 

लाधमछानलेाई आफ्नो संसोिन प्रस्ताव धफताय धलन चाहनु हनु्छ भने सोको लाधग समर् उपलब्ि गराउाँछु।  

िाननीर् धवष्रु् प्रसाद लाधिछाने 

माननीर् सभामखु महोदर्,  र्ो संसोिन प्रस्तावल ेआधथयक वर्य २०७६।०७७ को नीधत तथा कार्यक्रम अझ ैराम्रो र प्रभावकारी 

हुने र र्सले समग्र गण्डकी प्रदशेकै धहत गने हदुााँ र्ो संसोिन प्रस्ताव प्रधत सब ै माननीर्ज्र्हूरुको समथयन र अधन 

धवश्वास सधहत धफताय नधलने व्र्होरा अनुरोि गदयछु। िन्र्वाद । जर् नेपाल ।    

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्, अब म माननीर् श्री हररशरण आचार्यलाई आफ्नो संसोिन प्रस्ताव धफताय धलन चाहनु हुन्छ भन ेसोको 

लाधग समर् उपलब्ि गराउाँछु ।  

िाननीर् हररशरर् आचार्य 

माननीर् सभामखुज्र्,ू हामीले र्ो प्रस्तावक र समथयक बनरे र्ो संशोिन पशे गररराखेका छौ ाँ। र्ो संसोिन आफैमा र्ो 

महत्वपणूय छ र र्ो सरकारको र्ो नीधत र कार्यक्रमलाई अझ व्र्वधस्थत र प्रभावकारी बनाउाँन र्ो एउटा महत्वपणूय कोसेढुङ्गा 

साधवत हुनेछ। र्ो कारणल ेगदाय र्सलाई धफताय नधलने घोर्णा गनय चाहन्छु। िन्र्वाद ।   

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्हरु, प्रदशे सरकारको आधथयक वर्य २०७६।०७७ को नीधत तथा कार्यक्रम माथी संशोिन प्रस्तावकताय माननीर् 

श्री धवष्ण ु प्रसाद लाधमछान े र माननीर् श्री हररशरण आचार्यको संसोिन प्रस्तावमा उल्लेधखत संसोिनहरु नीधत तथा 

कार्ायन्वर्नको समान बुदासंग सम्बधन्ित रहकेोले म माननीर् श्री धवष्ण ुप्रसाद लाधमछान ेर माननीर् श्री हररशरण आचार्यल े

प्रस्तुत गनुय भएको संसोिन प्रस्तावको क्रम संख्र्ा १ दखेी ९ सम्म उल्लधेखत संशोिनहरु पाररत गररर्ोस ्भधन एकैसाथ 

धनणयर्ाथय प्रस्ततु गदयछु।  

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले "हुन्छ" भन्नु होला र र्सको धवपक्षमा हनुे माननीर् सदस्र्हरुले "हुन्न" 
भन्नु होला। 

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हुन ेमाननीर् सदस्र्हरुले "हुन्छ" भन्नहुोस।्  

र्सको धवपक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले "हनु्न" भन्नुहोस।्  

"हुन्न" भन्ने माननीर् सदस्र्हरुको बहमुत भएकोले उक्त प्रस्िाव बहुििले अधस्वकृि भएको घोर्णा गदयछु ।    

        

िाननीर् सभािुख  

माननीर् सदस्र्हरु, अब म माननीर् मखु्र्मन्त्री श्री पथृ्वी सबु्बा गरुुङलाई धमधत २०७६ जेठ २४ गत ेसभा समक्ष प्रस्तुत 

प्रदशे सरकारको आधथयक वर्य २०७६।०७७ को नीधत तथा कार्यक्रमलाई प्रदशे सभा धनर्मावलीको धनर्म ३८ को उपधनर्म 

-३_ बमोधजम पाररत गररर्ोस ्भन्ने प्रस्ताव सभा समक्ष प्रस्ततु गनय अनुरोि गदयछु ।     
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िाननीर् िुख्र्िन्त्री श्री पृथ्वी सुब्बा गुरुङ  

माननीर् सभामखु महोदर्, धमधत २०७६ साल जेठ २४ गत ेसम्माधनत सभा समक्ष प्रस्ततु प्रदशे सरकारको आधथयक वर्य 

२०७६।०७७ को नीधत तथा कार्यक्रम प्रदशे सभा धनर्मावलीको धनर्म ३८ को उपधनर्म ३ बमोधजम पाररत गररर्ोस भधन 

सम्माधनत सभा समक्ष प्रस्ताव प्रस्तुत गदयछु । िन्र्वाद ।      

िाननीर् सभािुख  

अब म उक्त प्रस्तावलाई धनणयर्ाथय प्रस्तुत गदयछु।  

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हनु ेमाननीर् सदस्र्हरुल े"हुन्छ" भन्नुहोला र र्सको धवपक्षमा हुन ेमाननीर् सदस्र्हरुल े"हनु्न" 
भन्नुहोला।  

र्ो प्रस्तावको पक्षमा हुन ेमाननीर् सदस्र्हरुले "हुन्छ" भन्नहुोस\।  

र्सको धवपक्षमा हुने माननीर् सदस्र्हरुले "हनु्न" भन्नुहोस\।  

"हुन्न" भन्ने आवाज हुन्छ भन्न ेमाननीर् सदस्र्हरुको बहमुत भएकोल ेधमधत  २०७६ जेठ २४ गते सभा समक्ष प्रस्ततु 

प्रदशे सरकारको आधथयक वर्य २०७६।०७७ को नीधत तथा कार्यक्रम बहुमतल ेपाररत भएको घोर्णा गदयछु। माननीर् सदस्र्हरु, 

अब र्ो बैठक २०७६ साल असार १ गते धदनको ४ बजेसम्मको लाधग स्थधगत हुन्छ ।    

                           ;dfKt  


